
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.  12011
2. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-

γίας καταθέτει την  Έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγελι-
κής Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτού, σελ. 12039

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  12037, 12039, 12040,
12044, 12045, 12047, 12049, 12050

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών  µε αριθµό από 1383 έως 1444,

σελ.12012 – 12026                                                                                                                   
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

12027 - 12035
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 4 Μαΐου 2020, σελ. 12036
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

µε θέµα: «Τα χρηµατοδοτικά εργαλεία ΤΕΑΑ (Ταµείο Εγγυή-
σεων Αγροτικής Ανάπτυξης) ακόµα δεν έχουν υλοποιηθεί,
σελ. 12037

β) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε
θέµα: «Κρούσµατα κορωνοϊού σε δοµές φιλοξενίας αιτούν-
των άσυλο και προσφύγων», σελ. 12039

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i. µε θέµα: «Μόνιµη και όχι ευκαιριακή αναβάθµιση-αξιο-

ποίηση του ρόλου της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας»,
σελ. 12042

ii. µε θέµα: «Ανάγκη κατεπειγόντων µέτρων για τον έλεγχο
και την ένταξη σε ένα ενιαίο κρατικό σχέδιο των ιδιωτικών
κλινικών και των ιδρυµάτων πρόνοιας, των γηροκοµείων και
των οίκων ευγηρίας εν µέσω πανδηµίας», σελ.  12045

δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
µε θέµα: «Συµπληρωµατικά µέτρα στήριξης και ένταξης
όσων η κυβέρνηση αγνοεί», σελ.  12047

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Οικονοµικών,

Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Προστασίας του Πολίτη, Εθνι-
κής  Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Πολιτισµού και Αθλητισµού,
Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, Τουρισµού και Επικρατείας κατέθεσαν στις 24-4-
2020 σχέδιο νόµου: «Εκσυγχρονισµός περιβαλλοντικής νο-
µοθεσίας, ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία των
Οδηγιών 2018/844 και 2019/692 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου και λοιπές διατάξεις», σελ.   12039

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 12011 - 12050

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 12040
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 12045
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 12037, 12039, 12040, 

12044, 12045, 12047, 
12049, 12050

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 12037, 12038, 12039
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 12042, 12043, 12044
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 12037
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 12042, 12044, 12045, 12047
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 12045, 12046, 12047
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 12040, 12041
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ. , σελ. 12048, 12049
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 12039, 12040, 12041, 12042
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 12047, 12048, 12050

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 12039, 12045

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’

Τετάρτη 29 Απριλίου 2020



Αθήνα, σήµερα στις 29 Απριλίου 2020, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 24-4-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΚΖ’ συνεδριάσεώς του, της Παρα-
σκευής 24 Απριλίου 2020, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της από
30.3.2020 Π.Ν.Π. “Μέτρα αντιµετώπισης της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού COVID-19 και άλλες κατεπείγουσες διατάξεις” (Α’ 75)
και άλλες διατάξεις»).

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Κωνσταντίνο Κυρανάκη, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθη-
νών, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚH’

Τετάρτη 29 Απριλίου 2020



12012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12013



12014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12015



12016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12017



12018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12019



12020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12021



12022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12023



12024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12025



12026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12027

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



12028 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12029



12030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12031



12032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12033



12034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12035



12036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτή-
σεων, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Δευτέρας 4 Μαΐου 2020. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 632/24-4-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κωνσταν-
τίνου Μάρκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Άρση
προστασίας κύριας κατοικίας και έκπτωση οφειλετών από το
προστατευτικό της πλαίσιο»

2. Η µε αριθµό 635/26-4-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Φραγγίδη προς τον
Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Ζωτική η ανάγκη ύπαρξης ενός
ολοκληρωµένου σχεδίου στήριξης και επανεκκίνησης του τουρι-
σµού».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 638/27-4-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Ευκλείδη Τσακαλώτου προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, µε θέµα: «Μέτρα για την στήριξη της µεσαίας τάξης»

2. Η µε αριθµό 642/27-4-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η προστασία της πρώτης κα-
τοικίας είναι ζήτηµα των τραπεζών και θεσµών;»

3. Η µε αριθµό 643/27-4-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κων-
σταντίνας (Νάντιας) Γιαννακοπούλου προς τον Υπουργό
Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Η επαναλειτουργία των δικαστηρίων,
υποθηκοφυλακείων και κτηµατολογικών γραφείων, δίχως κανένα
µέτρο προστασίας αφήνει έκθετη µεγάλη µερίδα συµπολιτών
µας».



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι οι επίκαιρες ερωτή-
σεις που έχουν κατατεθεί και θα συζητηθούν σήµερα είναι οι
εξής:

Η υπ’ αριθµόν 634/24-4-2020 επίκαιρη ερώτηση που θα απαν-
τηθεί από τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Πανα-
γιώτη Μηταράκη, η υπ’ αριθµόν 640/27-4-2020 επίκαιρη ερώτηση
που θα απαντηθεί από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Μαυρουδή Βορίδη, η υπ’ αριθµόν 637/27-4-2020 επί-
καιρη ερώτηση που θα απαντηθεί από την Υφυπουργό Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Δόµνα Μιχαηλίδου και οι υπ’ αριθ-
µόν 633/24-4-2020 και 641/27-4-2020 επίκαιρες ερωτήσεις που
θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Υγείας κ. Βασίλειο Κοντο-
ζαµάνη. 

Εισερχόµαστε τώρα στην τρίτη µε αριθµό 640/27-4-2020 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Τα
χρηµατοδοτικά εργαλεία ΤΕΑΑ (Ταµείο Εγγυήσεων Αγροτικής
Ανάπτυξης) ακόµα δεν έχουν υλοποιηθεί.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Μαυρουδής Βορίδης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να ευχηθώ χρόνια πολλά, Χριστός Ανέ-

στη!
Κύριε Υπουργέ, η πανδηµία του κορωνοϊού βρήκε τον αγρότη

και τον κτηνοτρόφο σε µια ιδιαίτερα δύσκολη περίοδο. Τον βρήκε
µε κόστος παραγωγής ιδιαίτερα αυξηµένο, τον βρήκε να περιµέ-
νει αποζηµιώσεις από το 2019 από τον ΕΛΓΑ και ΠΣΕΑ από το
2017. Όµως, βρήκε και τον κτηνοτρόφο να έχει υποστεί ένα σο-
βαρότατο πλήγµα στο εισόδηµά του, όπως και τον αλιέα, αλλά
και τον µελισσοκόµο. Είναι αδήριτη η ανάγκη εν όψει της καλ-
λιεργητικής περιόδου για την πρόσβαση στη ρευστότητα. 

Στις 6 Σεπτεµβρίου του 2019, κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε,
υπογράψατε µε το Ευρωπαϊκό Ταµείο Επενδύσεων µια σύµβαση
χρηµατοδοτικών εργαλείων, σύµβαση η οποία είχε προετοιµα-
στεί από την προηγούµενη κυβέρνηση. Την ίδια µέρα, ανακοινώ-
σατε ότι στις αρχές του 2020 θα είναι έτοιµα αυτά τα
χρηµατοδοτικά εργαλεία που θα δίνουν πρόσβαση σε αγρότες
για δάνεια µε χαµηλά επιτόκια και µε εγγυήσεις του ελληνικού
δηµοσίου.

Εν συνεχεία, στην έκθεση «AGROTICA» είπατε ότι εντός του
πρώτου τριµήνου οι αγρότες θα έχουν πλέον πρόσβαση σε αυτά
τα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Όπως καταλαβαίνετε, η ανάγκη για
πρόσβαση στη χρηµατοδότηση ενόψει και της ανυπαρξίας -επι-
τρέψτε µου να πω- ενός συνολικού σχεδίου για την αγροτική πα-
ραγωγή εν όψει της πανδηµίας καθίσταται επιτακτική. 

Σας ερωτώ: Πρώτον, τι πήγε στραβά -αν πήγε κάτι στραβά- και
δεν έχουν ξεκινήσει αυτά τα χρηµατοδοτικά εργαλεία; 

Δεύτερον, µπορείτε σήµερα να πείτε επακριβώς πότε θα έχουν
πρόσβαση οι αγρότες, ώστε να αντιµετωπίσουν το υψηλό κόστος
παραγωγής και τις καλλιεργητικές ανάγκες οι οποίες προκύ-
πτουν τώρα, αυτόν τον µήνα και ιδίως τον άλλο µήνα; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, όπως ξέρετε, αυτή είναι µία υπόθεση -την

οποία σωστά επισηµάνατε έτσι όπως την περιγράψατε- η οποία
δεν έχει έλεγχο από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Το κα-
ταλαβαίνετε αυτό. Εµείς έχουµε υπογράψει τη σύµβαση, έχουµε
µεταφέρει τα ποσά που έπρεπε να µεταφέρουµε, αυτά τα 80 εκα-
τοµµύρια από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, προκειµέ-

νου να αποτελέσουν την εγγυητική βάση για τη µόχλευση, η
οποία θα επέτρεπε να υπάρξουν αυτά τα ποσά και από εκεί και
πέρα έχει φύγει από εµάς. Προφανώς και το παρακολουθούµε,
γιατί έχουµε ζωτικό ενδιαφέρον. Και γι’ αυτό βρισκόµαστε σε
σταθερή και µόνιµη επικοινωνία µε τους θεσµούς, αλλά µε τους
θεσµούς που πλέον συζητούν µεταξύ τους για την εξέλιξη αυτού
του εργαλείου.

Θα καταθέσω για ενηµέρωσή σας την τελευταία επικοινωνία
την οποία είχαµε. Είναι η τελευταία µετά από σειρά επικοινωνιών,
γιατί εµείς έχουµε συνεχώς επαφή. Και ό,τι σας µεταφέρω κατά
καιρούς είναι στην πραγµατικότητα αυτά που µου µεταφέρουν
από το Ευρωπαϊκό Ταµείο, το οποίο τρέχει το ζήτηµα.

Άρα, λοιπόν, όσον αφορά το τι έχει γίνει, θα ήθελα να σας πω
ότι εκείνο το οποίο έχει γίνει είναι ότι έχει τελειώσει το πρώτο
στάδιο. Το πρώτο στάδιο αφορούσε στην προεπιλογή των χρη-
µατοπιστωτικών ιδρυµάτων. Με δυο λόγια, αφού εµείς µεταφέ-
ραµε τα ποσά αυτά, βγήκε µία πρόσκληση και καλούσε τα
χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα να συµµετάσχουν σε αυτό το εργα-
λείο. Υπήρξε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. Εγώ δεν σας κρύβω -και
το έχω πει και δηµοσίως- ότι είχα αγωνία για το αν θα υπάρξει
ενδιαφέρον από την πλευρά των τραπεζών γι’ αυτό το εργαλείο.
Υπήρξε, λοιπόν, µεγάλο ενδιαφέρον και πολύ µεγαλύτερη αντα-
πόκριση. Και οι τέσσερις συστηµικές αλλά και οι άλλες τρεις τρά-
πεζες έχουν δείξει ενδιαφέρον, προκειµένου να συµµετάσχουν
σε αυτό.

Τελείωσε αυτό το στάδιο της προεπιλογής και έχουν περάσει
στο δεύτερο στάδιο. Το δεύτερο στάδιο περιλαµβάνει το λεγό-
µενο «due diligence», τη δέουσα επιµέλεια, τον έλεγχο δηλαδή
και την ανάλυση των χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων µε αναλυ-
τική εξέταση των προτεινοµένων χαρτοφυλακίων και λεπτοµερή
ανάλυση της επιλεξιµότητας και των άλλων υποχρεώσεων µε τις
οποίες πρέπει να συµµορφώνονται τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύ-
µατα. 

Αυτό το στάδιο τώρα παρουσιάζει καθυστέρηση. Τονίζω ότι
δεν παρουσιάζει καθυστέρηση στα χέρια µας. Πρόκειται για µια
καθυστέρηση η οποία βρίσκεται στο Ευρωπαϊκό Ταµείο Επενδύ-
σεων. Γιατί; Διότι, πρώτον, ήταν µεγαλύτερος ο αριθµός των
προτάσεων. Αυτό, δηλαδή, το οποίο ήταν θετικό, από την άλλη
µεριά δηµιούργησε έναν πρόσθετο φόρτο εργασίας και περιορι-
σµούς ιδιαιτέρως αυστηρούς στην έδρα του ταµείου, που έχουν
επιβληθεί λόγω της πανδηµίας. Η πανδηµία, δηλαδή, εδώ επη-
ρέασε την εξέλιξη και τη ροή που επρόκειτο να υπάρξει και ανα-
µένεται αυτό το στάδιο να ολοκληρωθεί εντός του Μαΐου.

Στο τρίτο στάδιο περιλαµβάνεται η έγκριση των τελικών απο-
τελεσµάτων των προηγουµένων σταδίων από το διοικητικό συµ-
βούλιο του Ευρωπαϊκού Ταµείου Επενδύσεων και η έναρξη των
διαπραγµατεύσεων µεταξύ του ταµείου και των χρηµατοπιστω-
τικών ιδρυµάτων για την υπογραφή των επιχειρησιακών συµφω-
νιών, οι οποίες αναµένεται να υπογράφουν εντός του Ιουλίου.
Είµαστε, λοιπόν, σε συνεχή επικοινωνία.

Σας καταθέτω την τελευταία επιστολή -δυστυχώς είναι στα αγ-
γλικά, δεν έχουµε προλάβει να τη µεταφράσουµε, αλλά νοµίζω
ότι έχετε πρόσβαση και δυνατότητα µετάφρασης- που το ταµείο
στέλνει προς το Υπουργείο, κατόπιν άλλης δικής µας επιστολής
που έχει προηγηθεί και µε την οποία ζητάµε να ενηµερωθούµε
για το πώς πάει αυτή η υπόθεση και στην οποία πίσω υπάρχει
ένα παράρτηµα στο οποίο περιγράφονται αναλυτικά τα στάδια
και το χρονοδιάγραµµα που µας δίνει το ταµείο για την εξέλιξη
αυτού του εργαλείου. 

Την καταθέτω για χρήση από το Σώµα, αλλά και τους συνα-
δέλφους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Μαυρουδής Βορίδης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, παρατηρώ ότι τώρα

είστε πολύ πιο φειδωλός όσον αφορά τις προβλέψεις σας σε
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σχέση µε τον Ιανουάριο του 2020, αλλά και τον Σεπτέµβριο του
2019. Σίγουρα το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης δεν είναι
µόνο ένα από τα εµπλεκόµενα µέρη, αλλά αφορά αποκλειστικά
ανθρώπους που σχετίζονται µόνο µε το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης. Αφορά δηλαδή αγρότες, κτηνοτρόφους, µελισσοκό-
µους, αλιείς. Άρα έπρεπε µε βάση τη δική σας -επιτρέψτε µου
την έκφραση- τακτική να πιέσετε πολύ περισσότερο. Εξ όσων
έχω καταλάβει -θα δω και το έγγραφο µετά- φέτος δύσκολα θα
υπάρχουν τα χρηµατοδοτικά εργαλεία γι’ αυτή την καλλιεργητική
περίοδο. Επαναλαµβάνω, εξ όσων κατάλαβα από την απάντησή
σας. 

Κύριε Υπουργέ, παρά το γεγονός ότι δεν είναι στην επίκαιρη
ερώτηση, επιτρέψτε µου να σας ρωτήσω -γνωρίζω ότι µπορείτε
να απαντήσετε- για το συνολικό σχέδιο για την αγροτική παρα-
γωγή.

Σας ακούµε να λέτε ότι είµαστε βλέποντας και κάνοντας, ότι
δεν έχουν υποστεί ζηµιά οι αγρότες, κάποιοι έχουν υποστεί, κά-
ποιοι δεν έχουν. Επίσης, σας ακούµε να λέτε για τα 10 εκατοµ-
µύρια στους ανθοπαραγωγούς -καλά κάνατε, αλλά τα
ανακοινώσατε, δεν τα δώσατε- και για κάποια εκατοµµύρια στην
παράκτια αλιεία, για τα οποία επίσης καλά κάνατε, αλλά δεν τα
έχετε δώσει ακόµα. Πότε θα είστε έτοιµος για ένα συνολικό σχέ-
διο, για παράδειγµα, για την κτηνοτροφία; Πριν την Κυριακή των
Βαΐων σας ακούσαµε να λέτε ότι σύντοµα θα δούµε τι ζηµιά
έχουν υποστεί οι κτηνοτρόφοι και θα προχωρήσουµε. Προχθές -
νοµίζω η Υφυπουργός- ανέφερε ότι µετά την Πρωτοµαγιά θα
δούµε τη ζηµιά που έχουν υποστεί οι κτηνοτρόφοι. Εν πάση πε-
ριπτώσει, πότε θα είστε έτοιµοι; Φέτος ή του χρόνου; Πότε; 

Και µέχρι να αποφασίσετε, δεν πληρώνετε τις αποζηµιώσεις
για τις εκκρεµότητες ΕΛΓΑ; Με ποια τακτική; Με ποιο κριτήριο
επιλέγετε κάποια συγκεκριµένα προϊόντα, τα οποία -δεν αντι-
λέγω- σίγουρα έχουν υποστεί ζηµιά; Δεν έχει υποστεί ζηµιά και
το αµύγδαλο; Δεν έχει υποστεί ζηµιά και ο τοµέας του οίνου, το
κρασί, οι αµπελουργοί; 

Ποιο είναι το σχέδιο αυτή τη στιγµή του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, ώστε να διαπιστώσετε τις ζηµιές; Έχετε συστήσει
κάποιες επιτροπές; Έχετε πει «ελάτε εδώ, ρε παιδιά, να δούµε
τι ζηµιά έχει υποστεί από τον κορωνοϊό, άµεση ή έµµεση ή αρ-
γότερα»; Ποιο είναι αυτό το σχέδιο; Από τα 150 εκατοµµύρια του
κ. Σταϊκούρα είπατε ότι θα πάνε µόνο τα 10 εκατοµµύρια στην
ανθοπαραγωγή και τα 15 εκατοµµύρια στην παράκτια αλιεία.
Διορθώστε µε, αν κάνω λάθος.

Εν πάση περιπτώσει, σήµερα οι αγρότες περιµένουν να ακού-
σουν από εσάς ένα συνολικό σχέδιο και βραχυπρόθεσµης αντι-
µετώπισης των συνεπειών του κορωνοϊού, κύριε Υπουργέ, αλλά
πολύ πιο σηµαντικό, περιµένουν από εσάς, από τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης, το µακροπρόθεσµο σχέδιο της ελληνικής
γεωργίας, εν όψει της βίαιης µεταβολής των συνθηκών εργασίας
στον αγρότη και τον κτηνοτρόφο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Χαίροµαι, κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, που
συµφωνήσαµε γι’ αυτό το σηµαντικό πράγµατι χρηµατοδοτικό
εργαλείο και πως ο έλεγχος είναι στο Ευρωπαϊκό Ταµείο και, βε-
βαίως, στα αντισυµβαλλόµενα µέρη, τα πιστωτικά ιδρύµατα.
Πράγµατι, είναι κάτι το οποίο µας ενδιαφέρει πολύ. Πράγµατι,
είναι κάτι το οποίο παρακολουθούµε. Πράγµατι, είναι κάτι για το
οποίο κάνουµε ό,τι µπορούµε, προκειµένου να επισπεύσουµε τη
διαδικασία, αλλά είναι ξεκάθαρο ότι δεν είµαστε πια εµείς τα εµ-
πλεκόµενα µέρη. Συµφωνήσαµε σε αυτό και νοµίζω ότι γι’ αυτό
περάσατε στα επόµενα. 

Τα επόµενα είναι το συνολικό µας σχέδιο. Με χαρά να σας
απαντήσω για το συνολικό µας σχέδιο. Δεν είµαι βέβαιος ότι δυό-
µισι λεπτά φτάνουν, αλλά ας βάλω έτσι τηλεγραφικά κάποιες πα-
ρατηρήσεις.

Μία βασική επιλογή που βρίσκεται στην αντίθεση διάφορων
πραγµάτων, την οποία έχω ακούσει να υπερασπίζεστε κατά και-
ρούς, είναι η εξής: Πρώτον, δεν θα κάνουµε -το τονίζω, δεν θα
κάνουµε- οριζόντια παρέµβαση και στήριξη στον πρωτογενή

τοµέα. Γιατί δεν θα κάνουµε; Πάρα πολύ απλά γιατί δεν υπάρχει
συµµετρική επίπτωση στον πρωτογενή τοµέα από τον κορωνοϊό. 

Υπάρχουν προϊόντα τα οποία πάνε εξαιρετικά και θα ήταν απο-
λύτως βλακώδες να πάµε να τους δώσουµε στήριξη. Τα πορτο-
κάλια πήγαν και πάνε καταπληκτικά, σε ιστορικό υψηλό. Έχουµε
κάνει ρεκόρ εξαγωγών, ρεκόρ ζήτησης, ρεκόρ τιµής. Το ρύζι
πήγε εξαιρετικά, µε ρεκόρ εξαγωγών, ρεκόρ ζήτησης, ρεκόρ
τιµής, όπως επίσης τα σκληρά στάρια, τα ακτινίδια και ευρύτερα,
ο τοµέας των οπωρολαχανικών. Φαντάζοµαι πως δεν υποστηρί-
ζετε ότι πρέπει σε αυτά τα προϊόντα τα οποία ακριβώς εξαιτίας
του κορωνοϊού έχουν µία πολύ σηµαντική θετική διαδροµή να
πάµε να δώσουµε στηρίξεις. 

Άρα, λοιπόν, κάνουµε το αντίθετο –και αυτό είναι το σχέδιο-
απ’ αυτό που έχουµε ακούσει από διάφορους από την πλευρά
σας. Δηλαδή τι λέµε; Λέµε ότι βλέπουµε πού υπάρχουν επιπτώ-
σεις κι εκεί επεµβαίνουµε, προκειµένου να στηρίξουµε το πρό-
βληµα. 

Πού υπήρξαν άµεσες επιπτώσεις; Υπήρξαν άµεσες επιπτώσεις
στην ανθοπαραγωγή. Γιατί; Διότι, προφανώς, έκλεισαν τα ανθο-
πωλεία, έκλεισαν οι ανθαγορές, δεν έχουν τη δυνατότητα να διο-
χετεύσουν τίποτε και αυτό το διάστηµα έκαναν το 70% του
συνολικού κύκλου εργασιών τους ετησίως. Υπήρξε ανάγκη να
υποστηριχτούν.

Τι κάναµε, λοιπόν; Μελετήσαµε την επίπτωση, είδαµε τον συ-
νολικό κύκλο εργασιών, είδαµε τι είναι εκείνο το οποίο χάνεται,
προσδιορίσαµε το ποσό, έγινε µία διαπραγµάτευση µε τους εν-
διαφερόµενους φορείς, τους συλλογικούς εκπροσώπους των
συγκεκριµένων ανθρώπων και καταλήξαµε σε ένα ποσό, καταλή-
ξαµε στη στρεµµατική ενίσχυση και πήγαµε και τη δώσαµε. 

Το ίδιο το κάναµε και µε το θέµα της αλιείας. Γιατί έχει επί-
πτωση η αλιεία; Επειδή έχουν κλείσει τα καταστήµατα εστίασης
και δεν υποκαθίσταται η απώλεια της ζήτησης από την οικιακή
ζήτηση. Γιατί; Διότι οι καταναλωτικές µας συνήθειες δεν είναι ότι
τρώµε τόσο πολύ το ψάρι στο σπίτι, στην πραγµατικότητα το
τρώµε σε χώρους εστίασης. Άρα, υπήρξε µια σηµαντική επί-
πτωση της ζήτησης τώρα. Η εκτίµηση των φορέων είναι ότι θα
µετριαστεί αυτή η επίπτωση µέχρι το τέλος της χρονιάς, δηλαδή
αυτό που εµφανίζεται σαν µία σηµαντική επίπτωση υπάρχει µία
εκτίµηση ότι µέχρι τέλος της χρονιάς θα έχει κάπως µετριαστεί.
Και τι κάναµε;

Προσδιορίσαµε την επίπτωση και χρησιµοποιούµε στην πραγ-
µατικότητα εργαλεία -αυτά τα 15 εκατοµµύρια τα οποία ακού-
σατε- για την ενίσχυση των αλιέων –είναι ενίσχυση της µικρής
παράκτιας αλιείας- και µένουν να προσδιοριστούν ακόµη για
τους µεγαλύτερους αλιείς -µεσαίους και µεγάλους πια- µε άλλο
εργαλείο τα χρήµατα τα οποία θα δοθούν και τα οποία φυσικά
θα είναι σε διαφορετική τάξη ενίσχυσης απ’ αυτά που πάνε για
τη µικρή παράκτια αλιεία. 

Άρα, έχουµε σαφέστατο σχέδιο. Ποιο είναι το σχέδιο; Το σχέ-
διο είναι ότι βλέπουµε την επίπτωση και µπαίνουµε µε τα χρή-
µατα που έχουµε και στηρίζουµε µε το κατάλληλο χρηµατο-
δοτικό εργαλείο την επίπτωση που εκεί υπάρχει. 

Το ίδιο θα γίνει και µε τους αιγοπροβατοτρόφους. Είµαστε σε
συζήτηση.  Αλλά, προσέξτε, πότε; Κοιτάξτε τώρα γιατί λέτε
πράγµατα, τα οποία σας εκθέτουν και τα λέτε και στους ιδίους
και δηµιουργείτε µια εντύπωση εξαιρετικά δυσµενή. Να σας πω,
λοιπόν, πότε. Τελείωσε το Πάσχα. Πότε τελείωσε το Πάσχα, που
έπρεπε να δούµε την επίπτωση; Έχουν περάσει στην πραγµατι-
κότητα επτά-οκτώ µέρες. Ερώτηση: Την Πρωτοµαγιά θα υπάρξει
κατανάλωση; Εσείς θα ξέρετε. Θα υπάρξει. Η συνεννόηση µε
τους φορείς τους είναι να περιµένουµε να δούµε τη συνολική επί-
πτωση και την Πρωτοµαγιά. 

Άρα εν συνεχεία, θα δούµε ποια θα είναι η επίπτωση. Αφού
προσδιορίσουµε την επίπτωση χρηµατικά, δηλαδή το ποσό, το
οποίο όµως θέλει λογαριασµούς. Θα πρέπει να δούµε τις σφαγές
που είχαν γίνει πέρυσι, τις σφαγές που έγιναν φέτος, τις παρα-
γωγές, πώς διαµορφώθηκαν οι τιµές -οι τιµές δεν διαµορφώθη-
καν το ίδιο στο προγενέστερο διάστηµα, άλλες ήταν οι τιµές στη
διάρκεια της Μεγάλης Εβδοµάδας, άλλες ήταν οι τιµές την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα πριν τη Μεγάλη Εβδοµάδα και την προ-προ-
ηγούµενη, άλλες είναι οι τιµές σήµερα. Αφού, λοιπόν, δούµε
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αυτή τη συνολική επίπτωση, να προσδιορίσουµε τα ποσά και να
επιλέξουµε τον τρόπο. Είµαστε σε διαπραγµάτευση, θα γίνει.

Προσέξτε, όµως. Θέλω να πω και κάτι καθώς τώρα είναι ευ-
καιρία. Δεν ξέρω, κυρία Πρόεδρε, αν έχω τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ναι, έχετε, κύριε
Υπουργέ. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα ήθελα, λοιπόν, να πω το εξής:

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι, ναι…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πολάκη, είµαι βέβαιος ότι θα κάνετε ερώ-
τηση για να τα συζητήσουµε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το αποτέλεσµα είναι ότι οι καταναλωτές
αγόρασαν µε 15 ευρώ το Μεγάλο Σάββατο το αρνί και κάτω το
πουλούσαν 3,20!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ πάρα πολύ. Δεν είστε εσείς ο ερωτών Βουλευτής. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έχετε δίκιο, κυρία Πρόεδρε. Απλά µας
έλειψε η Βουλή! 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Προσέξτε τώρα. Τα εργαλεία τα οποία έχουµε
τα χρησιµοποιούµε µε διαφορετικό τρόπο και κατά περίπτωση
και θα σας πω και την πολιτική µας σε αυτό. Όταν κάτι είναι δι-
ευρυµένο, µαζικό και ταυτόχρονα, εξατοµικευµένα τα ποσά είναι
πιο µικρά, εάν έχουµε τη δυνατότητα, προτιµάµε να πάµε σε δια-
δικασία ήσσονος σηµασίας αποζηµιώσεων, de minimis. Γιατί;
Διότι αυτή είναι µια διαδικασία που έχει µεν πλαφόν περιορι-
σµένα, τα οποία όµως τότε δεν αγγίζουν, είναι κρατικός προϋπο-
λογισµός, αλλά απλώς γνωστοποιείται στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. 

Όταν έχουµε µεγαλύτερα ποσά, τότε στην πραγµατικότητα
προτιµάµε να πάµε στα 150 εκατοµµύρια που είναι η δέσµευση,
αυτά όµως ελέγχονται από τον κανονισµό των κοινοτικών ενισχύ-
σεων. Άρα θέλουν γνωστοποίηση -έχουν πιο βαριά διαδικασία-
και προετοιµασία και προέγκριση και τηρήσεις του κανονισµού.
Πολύ ευχαρίστως να σας ενηµερώσω αναλυτικά για τις προϋπο-
θέσεις που απαιτούνται για να δοθούν αυτά τα χρήµατα. Αυτή
θα είναι η περίπτωση που εκεί θα πάνε οι αιγοπροβατοτρόφοι
προκειµένου να ενισχυθούν. 

Όταν έχουµε τη δυνατότητα για ακόµη µεγαλύτερα ποσά να
τα εντάξουµε σε µέτρα είτε του Προγράµµατος Αλιείας είτε του
Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης –αυτή θα είναι η περί-
πτωση του κρασιού, το οποίο έχει ειδικό κανονισµό και ο οποίος
θα τροποποιηθεί και εκεί θα υπάρξουν ειδικά µέτρα ενίσχυσης
του κρασιού-, τότε τα πηγαίνουµε εκεί, αλλά αυτό είναι µια δια-
δικασία που είναι σήµερα υπό διαµόρφωση γιατί µόλις προχτές
ψηφίστηκαν οι αλλαγές των προσωρινών κανονισµών. Σε ό,τι δε
αφορά το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, αυτό είναι ακόµα
σε εξέλιξη.

Όµως, η πρώτη µας επιλογή –και νοµίζω θα µας δώσετε δίκιο
σε αυτό- είναι σε µια χρονική στιγµή που ο προϋπολογισµός αν-
τικειµενικά πιέζεται και εάν έχουµε ευρωπαϊκά χρήµατα, να µπο-
ρέσουµε να αξιοποιούµε ευρωπαϊκά χρήµατα για να ενισχύσουµε
τους παραγωγούς µας και να κρατάµε για το µέλλον τα ποσά του
προϋπολογισµού. 

Και θέλω να το τονίσω σε όλους για να συνεννοηθούµε. Η παν-
δηµία δεν έχει τελειώσει, οι οικονοµικές επιπτώσεις της πανδη-
µίας δεν έχουν τελειώσει κι εποµένως, πρέπει να είµαστε
συγκεντρωµένοι, προσεκτικοί, φειδωλοί, µετρηµένοι, µε στοχευ-
µένη χρήση των χρηµάτων των φορολογουµένων και του προ-
ϋπολογισµού, για να είµαστε αποτελεσµατικοί στη στήριξη. 

Σας εξήγησα πλήρως το σχέδιό µας. Νοµίζω ότι είναι και το
µοναδικό βιώσιµο σχέδιο, προκειµένου να στηρίζουµε αποτελε-
σµατικά τους παραγωγούς µας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

προς το Σώµα τα εξής:
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας

καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής αρχής

για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τού.

Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Οικονοµικών, Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής Άµυ-
νας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Υγείας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης,
Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού
και Επικρατείας κατέθεσαν στις 24-4-2020 σχέδιο νόµου: «Εκ-
συγχρονισµός περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, ενσωµάτωση στην
ελληνική νοµοθεσία των οδηγιών 2018/844 και 2019/692 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου και λοιπές διατά-
ξεις».

Επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι η τρίτη µε αριθµό
639/27-4-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Τους εργαζόµενους στον
τουρισµό», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Βου-
λευτή.

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 634/24-4-2020 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθη-
νών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Μου-
ζάλα προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα:
«Κρούσµατα κορωνοϊού σε δοµές φιλοξενίας αιτούντων άσυλο
και προσφύγων».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Μετανά-
στευσης και Ασύλου κ. Παναγιώτης Μηταράκης.

Κύριε Μουζάλα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Μηταράκη, σας ευχαριστώ πολύ που ήρθατε µέσα σε

αυτές τις δύσκολες συνθήκες. Είναι καλό πράγµα ο διάλογος να
γίνεται.

Να πω ότι βγαίνουµε από το πρώτο στάδιο και οµόφωνα όλα
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης υποστήριξαν την Κυβέρνηση στη
φάση που υιοθέτησε τις κατευθύνσεις του Παγκόσµιου Οργανι-
σµού Υγείας και της επιτροπής λοιµωξιολόγων. Δυστυχώς, δεν
βγαίνουµε µε την ίδια οµοφωνία µε την οποία µπήκαµε. Υπάρ-
χουν πια πάρα πολλές διαφωνίες απ’ όλα τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης. Προσέξτε τα σχολεία. Δεν χρειάζεται να ανοίξουν
τα σχολεία εκτός από την Γ’ λυκείου. Ας µην οδηγήσουµε το λαό
µας σε «Βατερλό» µετά απ’ αυτή την προσπάθεια που έκανε.

Να πω ότι είµαι πολύ χαρούµενος που εισπράξαµε µια αυτο-
κρατορική ευµένεια από την Κυβέρνηση µέσω του Πρωθυπουρ-
γού, που µας τίµησε µε την εµπιστοσύνη της στον ελληνικό λαό
κι εµείς δεν προδώσαµε αυτή την εµπιστοσύνη. Είναι παράξενα
πράγµατα αυτά, αλλά συµβαίνουν.

Κύριε Υπουργέ, ενώ σε όλη την ελληνική επικράτεια εφαρµό-
στηκε από τον λαό µας, µε την προτροπή της επιτροπής λοιµω-
ξιολόγων και την υιοθέτηση από την Κυβέρνηση, το «Μένουµε
Σπίτι - Κρατάµε κοινωνικές αποστάσεις», υπήρξε µια µεγάλη µε-
ρίδα ανθρώπων που βρίσκονται στην ελληνική επικράτεια, οι
οποίοι αφέθηκαν στην «ανοσία της αγέλης» µε έναν βάρβαρο
τρόπο, έναν βάναυσο τρόπο. Δεν αφέθηκαν µε βάρβαρη πρό-
θεση ή διάθεση, αλλά αυτό ήταν το αντικειµενικό. Αναφέροµαι
στους πρόσφυγες και µετανάστες τους αιτούντες άσυλο, οι
οποίοι είναι στις «ζούγκλες» στα νησιά περίπου σαράντα πέντε
χιλιάδες και άλλες τριάντα χιλιάδες είναι στα camps και τα ξενο-
δοχεία.

Όπως καταλαβαίνετε, το «Μένουµε Σπίτι» στη «ζούγκλα» της
Μόριας, το «Μένουµε Σπίτι» στο camp της Ριτσώνας, το «Μέ-
νουµε Σπίτι» στο ξενοδοχείο στο Κρανίδι είναι κάτι το οποίο δεν
µπορεί να έχει ισχύ. 

Εκεί πέρα δεν υπήρξαν µέτρα, παρ’ ότι από την πλευρά του
ΣΥΡΙΖΑ εγκαίρως είχαµε ειδοποιήσει και το Υπουργείο Υγείας και
το Υπουργείο Μετανάστευσης. 

Ακόµα και τα σχέδια τα οποία έκανε το Υπουργείο Μετανά-
στευσης -και αναφέροµαι στο σχέδιο «Αγνοδίκη»- είναι σχέδια
για αντιµετώπιση της κρίσης αφού ξεσπάσει κι όχι για αντιµετώ-
πιση του προβλήµατος πριν ξεσπάσει η κρίση. Αυτό, λοιπόν, από
µόνο του είναι ένα ολίσθηµα και δείχνει µια ολιγωρία.
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Κινδυνεύουµε. Κινδυνεύουν οι πρόσφυγες και µετανάστες, οι
οποίοι διαπιστωµένα δεν είχανε κρούσµατα µέχρι που εκδηλώ-
θηκε. Δεν ήρθε, δηλαδή, απ’ αυτούς ο ιός στη χώρα µας, αλλά
άρχισαν να νοσούν. Είχαµε τα κρούσµατα στο Κρανίδι, τη Ρι-
τσώνα, τη Μαλακάσα και κάπου αλλού που αναγκαστήκαµε να
τα καταµετρήσουµε και ήταν πάρα πολύ µεγάλα και πάρα πολύ
υψηλά. 

Δεν υπάρχει σωστή αντιµετώπιση του προβλήµατος. Και δεν
είναι µια αντιπολιτευτική διάθεση. Προφανώς κι αυτό το πράγµα
η Αντιπολίτευση θα το κάνει. Αντίθετα, είναι µια προσπάθεια για
να δούµε πώς µπορούµε να περιορίσουµε τον κίνδυνο ανάµεσα
στους πρόσφυγες και µετανάστες και πώς µετά οι πρόσφυγες
και µετανάστες, αφού πρώτα εµείς µεταδώσαµε τη νόσο, δεν θα
γίνουν φορείς που θα αναµεταδώσουν και θα αναζωπυρώσουν
τη νόσο.

Οι «ζούγκλες» στη Μόρια, ο τρόπος που λειτουργούν τα
camps και ο υπερπληθυσµός που έχει αρχίσει να σχηµατίζεται
αποτελούν επωαστήρια  της νόσου. Το γεγονός ότι οι πρόσφυ-
γες και µετανάστες στην πλειοψηφία τους είναι νέοι άνθρωποι,
τους κάνει φορείς χωρίς να έχουν µεγάλο κίνδυνο να νοσήσουν,
παρότι ένα 10% αυτού του αριθµού των εβδοµήντα χιλιάδων
είναι άνθρωποι ευάλωτοι και άρα, και µε αυξηµένες πιθανότητες
να νοσήσουν.

Δεν έχουν παρθεί µέτρα, κύριε Υπουργέ. Στη Χίο πήγε ένας
γιατρός, στη Μυτιλήνη πήγε ένας επιπλέον γιατρός. Η «ζούγκλα»
είναι είκοσι χιλιάδες στη Μυτιλήνη, όσο ο πληθυσµός της Ελευ-
σίνας µέσα σε διακόσια στρέµµατα. Βάλατε τη Ριτσώνα σε κα-
ραντίνα. Η Ριτσώνα και η οποιαδήποτε Ριτσώνα δεν µπορεί να
µπει σε καραντίνα. Η οποιαδήποτε Ριτσώνα για να µπει σε κα-
ραντίνα χρειάζεται διακόσιους αστυνοµικούς σε καθηµερινή
βάση να προσέχουν την καραντίνα.

Εποµένως, λέτε πράγµατα τα οποία στην τηλεόραση κάνουν
καλή εντύπωση, αλλά στην πράξη, όσοι ασχολούνται µε τη µε-
τανάστευση και το προσφυγικό, ξέρουν ότι δεν µπορούν να υλο-
ποιηθούν.

Υπάρχει, λοιπόν, ένας κίνδυνος και το σχέδιο «Αγνοδίκη» δεν
επαρκεί. Δεν επαρκεί ούτε τώρα που η κρίση ξέσπασε και δια-
φαίνεται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ να διατυπώσετε το ερώτηµά σας. Είχατε δύο
λεπτά κι έχετε πάει στα πέντε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Ναι, κυρία Πρόεδρε. Τελειώνω. Το
κάνω επειδή είπατε ότι θα υπάρχει µια παραπάνω ευχέρεια. Με
συγχωρείτε. Θα ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα υπάρχει, κύριε συ-
νάδελφε. Διατυπώστε το ερώτηµά σας και στη δευτερολογία σας
µπορείτε να αναπτύξετε όσα λέτε τώρα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Θα ολοκληρώσω τώρα, κυρία Πρό-
εδρε.

Εποµένως, θα θέλαµε να ξέρουµε ποια είναι τα µέτρα που πρέ-
πει να παρθούν. Σας κάνουµε πολύ συγκεκριµένες προτάσεις. 

Δεν µπορεί να υπάρξουν µέτρα χωρίς τη γρήγορη -όχι άµεση
πια, γιατί µε δική σας ευθύνη θα ήταν φενάκη να ζητήσει κανείς
την άµεση αποσυµφόρηση των νησιών- αποσυµφόρηση των νη-
σιών, ώστε να αποκατασταθεί και η εµπιστοσύνη των νησιωτών
στην Κυβέρνηση. Να φτιαχτούν κέντρα καραντίνας στα νησιά για
µελλοντικές εισόδους, όπου θα πρέπει και οι κάτοικοι εκεί να
συγχωρέσουν τη βαρβαρότητα των ΜΑΤ και να επανακτήσουν
την εµπιστοσύνη τους και να φτιαχτούν καινούργια «camps κα-
ραντίνας» ή να νοικιαστούν ξενοδοχεία καραντίνας για τους πρό-
σφυγες και µετανάστες. Να µπουν, δηλαδή, µικροί χώροι σε
καραντίνα και όχι τεράστια camps των τριών χιλιάδων ανθρώ-
πων. 

Δεύτερον, να γίνουν διαγνωστικά τεστ µαζικά στους πρόσφυ-
γες και µετανάστες για να αποκτήσουµε µια καθαρή εικόνα. Δεν
µιλάω για εβδοµήντα χιλιάδες τεστ. Υπάρχουν τα µαθηµατικά
µοντέλα που µε κάποιες χιλιάδες τεστ µπορούµε να έχουµε µια
πλήρη εικόνα. 

Επίσης, να µοιραστούν άµεσα είδη υγιεινής και προστασίας -
αντισηπτικά, µάσκες, γάντια- στους πρόσφυγες και µετανάστες,
αντί να λέµε να πιάνουν τα χερούλια -δεν έχουν χερούλια- αφού

πρώτα τα καθαρίσουν. Δεν έχουν δοθεί.
Ακόµη, θα πρέπει να γίνουν προσλήψεις υγειονοµικού προσω-

πικού -και γιατρών αλλά και νοσηλευτών- σε κάθε δοµή. Να
υπάρξει αυτόµατη δυνατότητα προσφύγων και µεταναστών, ανε-
ξάρτητα από το στάτους τους, στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, κάτι
που το έχετε καταργήσει πρακτικά. Ακόµα και µετά που το ψηφί-
σατε να υπάρξει ξανά αυτό, καθώς δεν έχει ολοκληρωθεί η πρα-
κτική διαδικασία.

Να αξιοποιήσετε, κύριε Υπουργέ, τις εδώ κοινότητες των µε-
ταναστών και προσφύγων που νόµιµα διαβιούν στην Ελλάδα.
Είναι διαφορετικό να πάνε αυτοί, µε τη δική σας καθοδήγηση,
την κρατική καθοδήγηση, να εξηγήσουν την κατάσταση. Εµείς
αυτό το κάναµε στην Ειδοµένη και ήταν εξαιρετικά αποτελεσµα-
τικό. Ακούνε τους συµπατριώτες τους µε πολύ µεγάλη προσοχή.
Και βέβαια, αυτό θα γίνει κάτω από την καθοδήγηση του Υπουρ-
γείου. Δεν ισχυρίζοµαι ότι θα το κάνουν αυτόνοµα, αλληλέγγυα
ή οτιδήποτε άλλο.

Tέλος να ενισχυθεί το δηµόσιο σύστηµα υγείας γενικά, που το
έχετε παραµελήσει σε σχέση µε τις ανάγκες του, αλλά πολύ πε-
ρισσότερο κοντά στα camps.

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, θέλοντας να πω το εξής: Είναι
άσχετο µε αυτό, αλλά θα ήθελα µέσα από εσάς -δεν έχετε καµµία
συµµετοχή σε αυτό το πράγµα, εκτός από το ότι είσαστε µέλος
αυτής της Κυβέρνησης- να κάνω µια έκκληση για τον κρατούµενο
Δηµάκη, που η ζωή του βρίσκεται ξανά σε κίνδυνο. Δεν µπορεί
αυτό το πράγµα να συµβαίνει. Είχαµε νεκρούς, απεργούς πείνας
επί Ερντογάν. Θα έχουµε απώλειες υγείας. Πρέπει να λυθεί αυτό
το πράγµα. Ξεκίνησε ένα λάθος, µην το αφήσετε να γίνει έγ-
κληµα.

Να υπενθυµίσω, τέλος, το άρθρο 5 παράγραφος 2 του Συν-
τάγµατος. Το Σύνταγµα, η Κυβέρνηση σε αυτή τη φάση, εγγυά-
ται τη ζωή όλων όσοι βρίσκονται στην ελληνική επικράτεια. Το να
έχουν καλή υγεία οι πρόσφυγες και οι µετανάστες είναι ένας από
τους κύριους τρόπους να διασφαλιστεί η υγεία του λαού που
τους υποδέχεται, δηλαδή των Ελλήνων.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Απλά θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση. Κάνατε µια τοποθέ-

τηση. Δεν κάνατε µια ερώτηση. Ξέρετε πάρα πολύ καλά τον Κα-
νονισµό. Κοντεύουµε στα δέκα λεπτά. Νοµίζω ότι αυτό είναι
άδικο για τους υπόλοιπους συναδέλφους. Θα παρακαλέσω, λοι-
πόν, τουλάχιστον στην ερώτηση να ξεπερνάµε µεν τον χρόνο,
αλλά να είναι στα επιτρεπτά όρια και µετά στη δευτερολογία σας
µπορείτε να κάνετε τις τοποθετήσεις σας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα απαντήσω στον κύριο συνά-

δελφο αυστηρά εντός χρόνου, όπως κάνω πάντα.
Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, είναι υποχρέωσή µου να είµαι

στην Εθνική Αντιπροσωπεία να σας απαντήσω. Κι εσείς ως
Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής κάνατε ακριβώς το ίδιο
και απαντούσατε στις ερωτήσεις των Βουλευτών της τότε αξιω-
µατικής αντιπολίτευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση εκλήθη να αντιµε-
τωπίσει µια διπλή κρίση, µια κρίση ιδιαίτερα αυξηµένων µετανα-
στευτικών ροών, που την περίοδο από την 1η Ιουλίου µέχρι τα
τέλη Φεβρουαρίου η αύξηση των ροών ήταν 86% και µετά από
την 1η Μαρτίου αντιµετωπίσαµε την ασύµµετρη απειλή στα σύ-
νορά µας εν µέσω κορωνοϊού και παράλληλα είχαµε να αντιµε-
τωπίσουµε την κρίση δηµόσιας υγείας.

Από τον Φεβρουάριο η Κυβέρνηση είχε προβλέψει, όπως οφεί-
λει να κάνει, τις δυσµενείς επιπτώσεις που θα υπήρχαν στις
δοµές από τον κορωνοϊό και µε την πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου της 10ης Φεβρουαρίου που κύρωσε πρόσφατα η Εθνική
Αντιπροσωπεία προσπαθήσαµε να κινηθούµε άµεσα στη δηµι-
ουργία κατάλληλων δοµών στα νησιά, κάτι που οι δικοί σας Βου-
λευτές και εσείς ως κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης όχι
µόνο δεν στηρίξατε αλλά ήσασταν στην πρώτη γραµµή των αν-
τιδράσεων, µε αποτέλεσµα να παραµένει η Μόρια, να παραµένει
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η ΒΙΑΛ, να παραµένει το Βαθύ. Βέβαια στο Βαθύ, µετά και τη χθε-
σινή µου επίσκεψη στη Σάµο, υπάρχει πλέον η γενικότερη άποψη
της κοινωνίας της Σάµου ότι πρέπει οπωσδήποτε να κλείσει µέσα
στη χρονιά και να πάµε σε µια νέα δοµή.

Ξεκινήσαµε αυτή την κρίση µε πολύ δυσοίωνες προβλέψεις.
Θυµάµαι και τις ερωτήσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τα
δηµοσιεύµατα των εφηµερίδων για τις δυνητικές επιπτώσεις στη
δηµόσια υγεία στις δοµές προσφύγων και µεταναστών. Δικαιο-
λογηµένα -εγώ θα πω- και εµάς µας ανησυχεί η κατάσταση, όταν
υπάρχουν όχι πλέον σαράντα πέντε χιλιάδες, κύριε Μουζάλα,
αλλά τριάντα οκτώ χιλιάδες, γιατί η Κυβέρνηση κάθε µήνα, κάθε
εβδοµάδα αποσυµφορεί πλέον τα νησιά. Από τον Ιανουάριο του
2020 κάθε µήνα έχουµε λιγότερους διαµένοντες στα νησιά. Στό-
χος µας είναι να έχουµε πολύ λιγότερους µέσα στη χρονιά. Κά-
νουµε µια µετάβαση µε µια οµαλότητα.

Συνολικά, λοιπόν, θέλω να σας πω ότι από την αρχή της κρίσης
µέχρι σήµερα έχουµε µηδέν απώλειες ανθρώπινης ζωής στις
προσφυγικές δοµές από τον κορωνοϊό σε εκατό χιλιάδες διαµέ-
νοντες σε δοµές και γίνονται συστηµατικά έλεγχοι. Τα κρού-
σµατα είναι στο 0,2%. Δεν υπάρχει κανένα επιβεβαιωµένο
κρούσµα στα νησιά, παρ’ ότι και στη Μόρια και στη ΒΙΑΛ και στο
Βαθύ σχεδόν καθηµερινά γίνονται έλεγχοι από άτοµα τα οποία
εκδηλώνουν κάποια συµπτώµατα και κάθε µέρα -δεν το κρύβω-
έχουµε την αγωνία, περιµένοντας από τον ΕΟΔΥ τα αποτελέ-
σµατα. Μέχρι στιγµής τα νησιά παραµένουν «καθαρά» και αυτό
είναι ιδιαίτερα σηµαντικό. Αυτό δείχνει ότι το σχέδιο της Κυβέρ-
νησης έφερε αποτελέσµατα. Δεν είναι µόνο το πρόγραµµα
«Αγνοδίκη». Το πρόγραµµα «Αγνοδίκη» πράγµατι έχει να κάνει µε
την αντιµετώπιση της κρίσης όπου δηµιουργηθεί και έφερε απο-
τελέσµατα. Έχουµε συνολικά στη χώρα µας ενενήντα τρεις
δοµές. Έχουµε κρούσµατα σε τρεις. Δεν έχουµε κρούσµατα σε
ενενήντα δοµές που βρίσκονται στη χώρα µας. 

Το σχέδιο της Κυβέρνησης είχε τέσσερις πυλώνες. Πρώτον,
διαχωρισµό των νέων αφίξεων ώστε να µην εισαχθεί ο κορωνοϊός
στις δοµές. Δεύτερον, περιορισµό της κυκλοφορίας µε ΚΥΑ που
ισχύει µέχρι τις 10 Μαΐου. Δεν µπορούσαµε να επιβάλουµε πε-
ριορισµούς εντός δοµών. Δεν ήταν στόχος µας αυτό που είπατε
εσείς, η ανοσία της αγέλης, αλλά αντιλαµβάνεστε ότι αν βάζαµε
προσωπικό µέσα στις δοµές για να δηµιουργεί διαχωρισµό εντός
των δοµών, µάλλον θα αυξάναµε τον κίνδυνο να βάλουµε τον ιό
από υπαλλήλους µέσα στις δοµές. Άρα, προστατεύσαµε την πε-
ρίµετρο. Από τη στιγµή που προστατεύεις σωστά την περίµετρο,
δεν δηµιουργείται ο ιός µέσα στις δοµές. Ο ιός µόνο εισάγεται
µέσα στις δοµές.

Τρίτον, δηµιουργήσαµε ειδικούς υγειονοµικούς χώρους, δηµι-
ουργήσαµε δοµές καραντίνας και στη Λέσβο και στη Χίο. Και
πάλι οι Βουλευτές σας δεν µας στήριξαν, κύριε Μουζάλα. Οι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ δεν έχουν κάνει δηλώσεις υπέρ της Κυβέρ-
νησης και των δηµοτικών συµβουλίων που δηµιούργησαν δοµές
καραντίνας. Από τη µία µιλάτε για αποσυµφόρηση, για δοµές κα-
ραντίνας, αλλά στην πράξη δεν µας στηρίζετε στο πεδίο. Δηµι-
ουργήσαµε, λοιπόν, υγειονοµικές δοµές.

Τέταρτον, ενηµερώνουµε διαρκώς τους διαµένοντες για τα
µέτρα που πρέπει να ληφθούν.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Μουζάλα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να σας

πω ότι από την οµιλία σας διακρίνω µια αυταρέσκεια ότι τα κά-
νατε καλά. Δεν τα έχετε κάνει καλά. Είναι επικίνδυνο πράγµα
όταν έχει κανείς την ευθύνη της µετανάστευσης, να στέκεται στο
«καλά τα κάναµε». 

Δεν ήταν ιδιαίτερα αυξηµένες οι ροές. Ήταν αυξηµένες οι
ροές µέσα στους δέκα µήνες στους οποίους είσαστε Κυβέρνηση.
Σε σχέση µε το περσινό δεκάµηνο είχαµε τρεισήµισι χιλιάδες πα-
ραπάνω αφίξεις. Είναι τρία camps ή τρία ξενοδοχεία τα οποία
δεν κάνατε, διότι οι δικοί σας Βουλευτές ζητούσαν από την Κυ-
βέρνηση να µην τα κάνει και εσείς υποκύπτατε. Αυτό συνέβη και
τώρα που κάνατε προσπάθεια να φέρετε κόσµο από τη Μυτι-
λήνη. Την αναβάλατε. Είχατε υποσχεθεί χιλίους πεντακόσιους.

Σας µπλόκαραν στο Καρπενήσι, σας µπλόκαραν στο Αγρίνιο. Και
εµείς λέµε ότι πρέπει να γίνουν και θα σας υποστηρίξουµε.

Για τις δοµές στα νησιά που λέτε ότι οι Βουλευτές µας δεν σας
υποστήριξαν, νοµίζω ότι ξεκινάτε αντιστρέφοντας το ζήτηµα
όπως υπάρχει τώρα. Δεν υπάρχει καµµία εµπιστοσύνη στα νησιά
και µετά από την επέµβαση αυτή, τη βαρβαρότητα των ΜΑΤ, σε
σχέση µε την διάθεσή σας να αποσυµφορήσετε τα νησιά. Εάν
δεν γίνει µια κίνηση δυνατής αποσυµφόρησης, ώστε να πειστούν
οι νησιώτες γι’ αυτό, µε πρώτους, δυστυχώς, τους δικούς σας
Βουλευτές και τους δικούς σας δηµάρχους στα νησιά, δεν πρό-
κειται να υπάρξει συγκατάθεση.

Ο ΣΥΡΙΖΑ προτείνει, λοιπόν, µια αποσυµφόρηση αρχικά, ώστε
να υπάρξει και η κοινωνική συγκατάθεση για να δηµιουργηθούν
τα αναρρωτήρια καραντίνας για καινούργιους εισερχόµενους.

Κοιτάξτε τώρα τι λέτε: «Γίνονται έλεγχοι». Δεν γίνονται έλεγχοι,
κύριε Μηταράκη. Γίνονται έλεγχοι αφού νοσήσει κάποιος. Πρέπει
µέσα στα camps να γίνουν µαζικά τεστ. Δεν έχει νόηµα να µπει
σε καραντίνα το Κρανίδι αφού νοσήσουν κάποιοι και µετά να γί-
νουν τα τεστ και να βρεθούν εκατόν πενήντα θετικοί. Σκεφτείτε
τι µπορεί να γίνει σε άλλες πόλεις. Δεν θέλω να εγείρω αυτοµα-
τισµούς. Καταλαβαίνω το ότι σχοινοβατούµε ανάµεσα στο να κα-
θησυχάσουµε και τους πρόσφυγες µετανάστες, αλλά κυρίως το
λαό µας και στο να δηµιουργήσουµε έναν κοινωνικό αυτοµατισµό
που είναι σε βάρος του λαού µας. Πρέπει να γίνουν τεστ. Αυτό
είναι η πρόληψη σε χώρους που υπάρχουν τρεις χιλιάδες άνθρω-
ποι εγκλωβισµένοι και που αναγκαστικά ζουν ασφυκτικά. Δεν λέω
αν είναι δική σας ευθύνη ή όχι και σε αυτή τη φάση δεν είναι αυτό
το θέµα µας. Εποµένως, δεν ξέρετε αν έχετε κρούσµατα. Ξέρετε
µόνο αφού έχετε νοσήσαντες, ενώ πρέπει να ισχύσει το αντίθετο.

Τέλος, είπατε ότι προστατεύετε την περίµετρο. Δεν προστα-
τεύεται η περίµετρος και το ξέρετε. Δεν προστατεύεται. Πείτε
µου: Με ποιες δυνάµεις προστατεύετε τη Ριτσώνα; Με ποιες δυ-
νάµεις προστατεύετε τη «ζούγκλα» στη Μόρια; Με ποιες δυνά-
µεις προστατεύετε µε βάση τα πρωτόκολλα της Αστυνοµίας;

Δεν φτιάχνετε αναρρωτήρια. Στη Χίο, για παράδειγµα, η περι-
φέρεια έβαλε ένα ιατρείο εκτός και άλλον έναν χώρο για δύο
άτοµα σαν αναρρωτήριο, όχι όµως σαν καραντίνες. Το ίδιο κά-
νετε και στη Μόρια. Προσωπικό δεν προσελήφθη.

Θα ολοκληρώσω µε το εξής: Πρέπει να προλάβετε. Μακάρι για
αυτή την οµιλία µου εδώ πέρα, για αυτήν την τοποθέτηση – ερώ-
τηση, αύριο να λένε: «Κοίτα να δεις ο Μουζάλας τι ανοησίες
έλεγε». Αυτό είναι καλό για τη χώρα. Κακό για τη χώρα και ευ-
θύνη της Κυβέρνησης θα είναι εάν αυτά τα οποία σας λέω σή-
µερα δεν είναι ανοησίες αλλά είναι πραγµατικοί φόβοι,
πραγµατικές ανησυχίες, τις οποίες θα πρέπει να προλάβουµε και
να καθησυχάσουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν διαφωνώ µε την αγωνία σας και από την

πρώτη στιγµή σας είπα -και το είπα και στην πρωτολογία µου-
ότι ήταν δικαιολογηµένες και οι όποιες δυσοίωνες προβλέψεις
και δεν µίλησα µε καµµία αυταρέσκεια. Απλώς σας περιέγραψα
τι έχει συµβεί τους τελευταίους µήνες στην πράξη στο θέµα του
κορωνοϊού και στις δοµές.

Αναφερθήκατε στο Κρανίδι. Πράγµατι υπήρξε ένα κρούσµα
στο Κρανίδι. Πήγαµε άµεσα µε τον κ. Τσιόρδα και τον κ. Χαρδα-
λιά, έγινε ένας γενικός έλεγχος των διαµενόντων. Τα 3/4 όλων
των κρουσµάτων της χώρας είναι σε αυτή τη δοµή. Η δοµή τέ-
θηκε σε περιορισµό από την πρώτη στιγµή που υπήρχε υπόνοια
κρούσµατος και πριν τους ελέγχους, δηλαδή από την Μεγάλη
Πέµπτη τέθηκε σε περιορισµό και είναι ιδιαίτερα θετικό ότι ελέγχ-
θησαν αρκετοί κάτοικοι της περιοχής και δεν υπάρχει καµµία µε-
τάδοση του ιού από τις δοµές προς την τοπική κοινωνία. Άρα,
µέχρι στιγµής αυτά είναι τα αποτελέσµατα. Όσο για το ότι υπάρ-
χουν κίνδυνοι, φυσικά υπάρχουν κίνδυνοι. 

Για το θέµα των µαζικών ελέγχων που προτείνετε, ακολου-
θούµε το ίδιο πρωτόκολλο που ακολουθούµε στους Έλληνες πο-
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λίτες, στο γενικό πληθυσµό. Θα ακολουθήσουµε όποιες οδηγίες
µάς δίνουν οι ειδικοί. Η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή αντι-
µετώπισε την κρίση βάσει των οδηγιών που έχουµε. Κατά πόσο
είναι ενδεικτικό ή όχι το ότι έχουν γίνει πολλαπλοί έλεγχοι στις
δοµές από όσους έχουν συµπτώµατα και εµφανίζεται ότι δεν
έχουν κρούσµατα, για εµάς είναι ένα στοιχείο το οποίο µας δίνει
το δικαίωµα να λέµε τα στατιστικά που σας είπα πριν.

Προσλάβαµε εκατόν πενήντα άτοµα στις δοµές, άρα έχουν
γίνει προσλήψεις, έχουµε πάρει έκτακτο προσωπικό για να συµ-
βάλει στα µέτρα που πρέπει να επιβληθούν. Υπάρχουν εν ενερ-
γεία αναρρωτήρια, υπάρχουν χώροι εκτός δοµών και στη Λέσβο
και στη Χίο και στη Σάµο. Ίσως δεν έχετε ενηµερωθεί, αλλά λει-
τουργούν δοµές οι οποίες υπάρχουν σε περίπτωση που θα χρει-
αστούν, γιατί αυτή τη στιγµή θέλω να σας πω ότι οι ροές τον
Απρίλιο είναι µηδενικές. Κατά συνέπεια δεν έχουµε αυτή τη
στιγµή την ανάγκη να ενεργοποιήσουµε, αλλά οι χώροι είναι εκεί
και υπάρχουν.

Η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή αντιµετωπίζει µε σοβαρό-
τητα µια κρίση. Σας είπα ότι οι ροές ήταν συν 86%, άρα είχαµε
ένα θέµα ροών, οι οποίες δηµιούργησαν συµφόρηση στα νησιά.
Γιατί δηµιούργησαν συµφόρηση στα νησιά; Νοµίζω ότι το έχουµε
ξανασυζητήσει. Η κοινή δήλωση του 2016 Ευρωπαϊκής Ένωσης
- Τουρκίας επί των ηµερών ΣΥΡΙΖΑ προβλέπει ότι η εξέταση ασύ-
λου πρέπει να γίνεται αποκλειστικά στα νησιά για να έχει η χώρα
µας δικαίωµα επιστροφής. Εσάς ως κυβέρνηση δεν σας ενδιέ-
φερε το θέµα των επιστροφών, άρα τους µεταφέρατε στην εν-
δοχώρα, µε αποτέλεσµα στη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ να µην
υπάρχουν επιστροφές.

Εµείς έχουµε µια διαφορετική πολιτική. Θέλουµε όσοι δεν δι-
καιούνται διεθνούς προστασίας να απελαύνονται. Αυτό κάναµε
το πρώτο δίµηνο του 2020, τριπλασιάζοντας τις επιστροφές
προς την Τουρκία µε δώδεκα αποστολές µέσα σε δύο µήνες. Δύο
φορές την εβδοµάδα έφευγε πλοίο από τη Λέσβο για την Τουρ-
κία. Τα έχουµε ανακοινώσει τα στοιχεία, είναι όλα στο ενηµερω-
τικό που εκδίδουµε κάθε µήνα. Ήταν τρεις φορές περισσότερες
από όσες κάνατε εσείς από χαµηλή βάση. Άρα, αυτό δηµιούρ-
γησε τη συµφόρηση στα νησιά.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι είναι θετικό ότι και ο Ύπατος Αρ-
µοστής του ΟΗΕ για τους πρόσφυγες στη χθεσινή του συνοµιλία
µε τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μητσοτάκη εξέφρασε τη στή-
ριξή του στην ελληνική Κυβέρνηση για τα µέτρα που έχουµε
πάρει.

Τους ευάλωτους τους µεταφέρουµε. Έχουµε ανακοινώσει δύο
χιλιάδες τριακόσιες ογδόντα µετακινήσεις. Έχει ήδη γίνει το 1/3
από αυτές τις µετακινήσεις και συνεχίζουµε. Κανένα σχέδιο δεν
έχει µπλοκαριστεί.

Το νούµερο χίλια πεντακόσια που αναφέρατε, δεν το έχω δη-
λώσει εγώ. Υπήρχε µια εκτίµηση ότι µπορεί να φύγουν µια συγ-
κεκριµένη ηµεροµηνία συγκεκριµένα άτοµα. Φεύγουν σε πιο
σπαστές ηµεροµηνίες, γιατί µας ζήτησε ο ΕΟΔΥ για λόγους δη-
µόσιας υγείας να µη φύγουν όλοι µαζί τόσοι πολλοί µε ένα πλοίο.

Να σας πω και κάτι τελευταίο. Το πρώτο τρίµηνο του 2020,
σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία και του Υπουργείου Μετανά-
στευσης και του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, έφυγαν
από τα νησιά δέκα χιλιάδες επτακόσιοι πρόσφυγες και µετανά-
στες. Απορροφήσαµε όλες τις ροές που το πρώτο τρίµηνο ήταν
εννέα χιλιάδες εκατό και έχουµε ήδη και αρκετά λιγότερους. Σας
είπα πριν ότι δεν είναι σαράντα πέντε χιλιάδες που είπατε εσείς,
είναι τριάντα οκτώ χιλιάδες στα νησιά. Άρα, η αποσυµφόρηση
ξεκίνησε και γίνεται.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ κύριε

Υπουργέ, σας ευχαριστώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Εµείς σας τα είπαµε και νίπτουµε τας

χείρας µας, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεχίζουµε µε την

πρώτη µε αριθµό 633/24-4-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Νικολάου Ηγουµενίδη προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Μόνιµη και όχι ευκαιριακή αναβάθµιση-αξιοποίηση του
ρόλου της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας». 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.

Κύριε Ηγουµενίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πιστεύω πως ένα σηµαντικό δεδοµένο που

πρέπει να κρατήσουµε από την ταλαιπωρία που ζει ο ελληνικός
λαός τα τελευταίο διάστηµα, είναι η αναγνώριση του δηµόσιου
συστήµατος υγείας. Νοµίζω ότι η εκτίµηση και η στάση της ελ-
ληνικής κοινωνίας απέναντι στο δηµόσιο σύστηµα υγείας και
τους λειτουργούς του είναι τέτοια που έχει συµπαρασύρει και
τις πολιτικές θέσεις όλου του πολιτικού κόσµου της χώρας. Όλες
οι πολιτικές δυνάµεις σήµερα, ακόµα και αυτές που µέχρι χθες
το υπονόµευαν, µιλούν σήµερα για την αξία του δηµόσιου συ-
στήµατος υγείας και την ανάγκη ενίσχυσής του. 

Σχετικά µε αυτό και αποτιµώντας το τελευταίο διάστηµα, πι-
στεύω -και θα ήθελα µια απάντηση από εσάς, κύριε Υπουργέ- ότι
υπάρχουν καθυστερήσεις στην ενίσχυση των µονάδων υγείας µε
το απαραίτητο επικουρικό προσωπικό και υπάρχει άρνηση της
Κυβέρνησης να προχωρήσει σε µόνιµες προσλήψεις.

Όσον αφορά αυτό το δηµόσιο σύστηµα υγείας, σε αυτό το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας εµείς θεωρούµε την πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας το βασικό του θεµέλιο, ένα οργανικό του κοµµάτι,
ένα βασικό του συστατικό στοιχείο, το θεµέλιό του. Είναι η πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας που θα παρέχει το αναγκαίο κλινικό
έργο, που θα παρέχει προληπτική ιατρική -αναφέροµαι στους ορ-
γανωµένους εµβολιασµούς- που θα παρέχει αποθεραπεία µει-
ώνοντας την απαιτούµενη ενδονοσοκοµειακή νοσηλεία, που θα
παρέχει τριτοβάθµια πρόληψη -αναφέροµαι στην παρακολού-
θηση των χρονίως πασχόντων- που θα παρέχει όλα αυτά που σή-
µερα προσφέρουν οι δοµές κοινωνικής πολιτικής των δήµων.

Ιδιαίτερα για την πανδηµία η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας
µπορεί να βοηθήσει στην παρακολούθηση των ασθενών µε ήπια
συµπτώµατα που όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, είναι περίπου
το 80% των ανθρώπων που παίρνουν οδηγία να µείνουν στο σπίτι
τους. Επίσης, η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας µπορεί να βοη-
θήσει στην αναγκαία διαδικασία ελέγχου του επιπολασµού της
νόσου, δηλαδή µπορεί να βοηθήσει στην εξωνοσοκοµειακή δια-
χείριση της πανδηµίας.

Γι’ αυτόν τον λόγο από την πρώτη στιγµή ζητήσαµε οργανω-
µένα, σχεδιασµένα, προγραµµατισµένα να ενταχθεί η πρωτοβάθ-
µια φροντίδα υγείας στην αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

Αντ’ αυτού όχι µε λόγια, αλλά στην πράξη είδαµε από την Κυ-
βέρνησή σας αφ’ ενός µεν να παίρνει προσωπικό από την πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας προς τα νοσοκοµεία και γι’ αυτό θα
ήθελα µια απάντηση, διότι κατά τη γνώµη µου ούτε τα νοσοκο-
µεία διευκολύνει ούτε τον φόρτο των νοσοκοµείων ανακουφίζει
και πολύ περισσότερο αδυνατίζει αυτό ακριβώς το υγειονοµικό
µέτωπο στην κοινότητα.

Ένα δεύτερο θέµα που αναδεικνύεται και στο οποίο επίσης θα
ήθελα, κύριε Υπουργέ, να τοποθετηθείτε είναι οι ίδιες οι ανακοι-
νώσεις σας για την αµοιβή των παροχών υπηρεσιών στα νοσο-
κοµεία προς τους ιδιώτες, δηλαδή το θέµα των αµοιβών του
προσωπικού που δουλεύει στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και εδώ
απαιτείται σαφής πολιτική δέσµευση της Κυβέρνησης.

Το ερώτηµα -και κλείνω µε αυτό- τελικά είναι: Θα έχουµε µια
ευκαιριακή για όσο κρατάει το κακό, η πανδηµία, ενίσχυση της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας ή θα έχουµε µια µακροπρόθε-
σµα σχεδιασµένη, προγραµµατισµένη ενίσχυσή της και σε µια
προοπτική -που αυτός είναι και ο ρόλος της- να αποτελέσει ανα-
πόσπαστο οργανικό κοµµάτι του Εθνικού Συµβουλίου Υγείας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Ηγουµενίδη, για µία ακόµη φορά, θα τονίσω το γεγονός

ότι η Κυβέρνηση δεσµεύεται για τον δηµόσιο χαρακτήρα του συ-
στήµατος υγείας. Βέβαια, υπάρχει διαφορετική αντίληψη για το
πώς εκλαµβάνετε εσείς το δηµόσιο σύστηµα υγείας και πώς
εµείς. Ποτέ, όµως, δεν ήµασταν κατά του δηµοσίου χαρακτήρα
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του συστήµατος υγείας και πάντοτε λέγαµε -το λέµε και θα το
λέµε- ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας θα ενισχυθεί, όχι µόνο λόγω
της πανδηµίας αλλά και µετά την πανδηµία.

Σας θυµίζω ότι µέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα τους δύο
µήνες τώρα της κρίσης της πανδηµίας, το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας έκανε τεράστια άλµατα σε ό,τι αφορά ελλείψεις και στρε-
βλώσεις του παρελθόντος. Αποκτήσαµε όχι µόνο την εµπειρία
αλλά και τα κατάλληλα εργαλεία, προκειµένου µετά την κρίση
της πανδηµίας του κορωνοϊού να µπορέσουµε ακόµα να το κά-
νουµε πιο δυνατό, πιο σύγχρονο, πιο αποτελεσµατικό, που θα
ανταποκρίνεται στις ανάγκες όλων των πολιτών στη χώρα.

Πρέπει να γίνει απολύτως κατανοητό, αναφορικά µε την πανδη-
µία, ότι είµαστε στο τέλος της αρχής. Αυτός είναι και ο λόγος που,
όπως είπα, θα συνεχίσουµε να βρισκόµαστε σε πλήρη ετοιµότητα.

Η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας διαδραµάτισε σηµαντικό, -
θα έλεγα- πρωταγωνιστικό ρόλο τους τελευταίους µήνες. Έγιναν
κάποιες µετακινήσεις στοχευµένες προς τα νοσοκοµεία. Ούτως
ή άλλως, αυτό δεν απαγορεύεται. Επιτρέπεται. Σε κάθε περί-
πτωση, όµως, η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας ήταν σε ετοιµό-
τητα και ανταποκρίθηκε, προκειµένου να αντιµετωπίσει τόσο τα
κρούσµατα του κορωνοϊού όσο και τα ύποπτα κρούσµατα.
Ούτως ή άλλως, εµείς προβήκαµε και στον καθορισµό κέντρων
υγείας αποκλειστικά για κορωνοϊό. Ακόµη, η πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας ανταποκρίθηκε και στην παροχή υπηρεσιών υγείας
προς όλους τους πολίτες, είτε οι πολίτες νοσούσαν είτε ήταν
ύποπτα κρούσµατα είτε ήταν οι χρόνιοι ασθενείς είτε ήταν συ-
νάνθρωποί µας, συµπολίτες µας οι οποίοι είχαν ανάγκη από υπη-
ρεσίες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Τα διακόσια και πλέον
κέντρα υγείας σε όλη την επικράτεια λειτούργησαν κανονικά -και
λειτουργούν- την περίοδο της πανδηµίας. 

Αρκετές δοµές από αυτές που έχουµε δηµιουργήσει αποκλει-
στικά για τη διαχείριση των κρουσµάτων θα συνεχίσουν να δια-
χειρίζονται τα όποια κρούσµατα. Είδαµε αυτό που λέµε όλα τα
χρόνια που δεν υπήρχε ολοκληρωµένο σύστηµα πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας στη χώρα, ότι η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας
θα µπορέσει, εφόσον υπάρχει ένα ολοκληρωµένο σύστηµα, να
αποσυµφορήσει τα νοσοκοµεία, τη δευτεροβάθµια και τριτοβάθ-
µια φροντίδα υγείας, προκειµένου να παρέχονται πιο αποτελε-
σµατικά οι υπηρεσίες υγείας προς τους πολίτες και ιδιαίτερα στα
µεγάλα αστικά κέντρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω λίγο χρόνο από τη δευτε-
ρολογία µου.

Στο πλαίσιο αυτό, δηµιουργήσαµε και υπηρεσίες υγείας οι
οποίες θα παραµείνουν και µετά τον κορωνοϊό. Αυτές είναι οι ηλε-
κτρονικές υπηρεσίες, η άυλη συνταγογράφηση, είναι η επανά-
ληψη των συνταγών. Είναι υπηρεσίες οι οποίες βελτιώνουν την
καθηµερινότητα των πολιτών και δεν τους ταλαιπωρούν στην κα-
θηµερινή τους επαφή µε το σύστηµα υγείας. Και είναι υπηρεσίες
οι οποίες, ευτυχώς, σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, λόγω της παν-
δηµίας του κορωνοϊού υλοποιήθηκαν και οι συµπολίτες µας απο-
λαµβάνουν τις υπηρεσίες αυτές. Και αυτό θα συνεχιστεί και θα
επεκταθεί.

Επίσης, όσον αφορά στην πραγµατοποίηση των τεστ για τον
έλεγχο του πληθυσµού, θα µπορούµε -µπορούµε και γίνεται σε
πρωτοβάθµιο επίπεδο- να καλύψουµε τις ανάγκες.

Επειδή αναφερθήκατε στο επικουρικό προσωπικό, να σας θυ-
µίσω ότι ήταν σύλληψη και υλοποίηση της δικής σας Κυβέρνησης
το επικουρικό προσωπικό. Εµείς έχουµε τονίσει πάρα πολλές
φορές ότι θα καλύψουµε πάγιες και διαρκείς ανάγκες στο εθνικό
σύστηµα υγείας. Προχωρήσαµε σε τέσσερις χιλιάδες και πλέον
προσλήψεις επικουρικού προσωπικού λόγω της πανδηµίας του
κορωνοϊού. Ο αρχικός προγραµµατισµός µας ήταν δύο χιλιάδες
προσλήψεις. Βεβαίως, προχωρούν κανονικά και οι µόνιµες προσ-
λήψεις που έχουν προγραµµατιστεί στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Να σας θυµίσω επίσης ότι το 2014 η κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας ήταν αυτή που µε τον ν.4238 έθεσε τα θεµέλια ενός
ολοκληρωµένου συστήµατος πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.
Εσείς απλώς ήρθατε µετά και αλλάξατε ονόµατα και κάποιες δια-
δικασίες στον νόµο τον οποίο εµείς είχαµε ψηφίσει.

Ολοκληρώνοντας, οι δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
θα διαδραµατίσουν το δικό τους πολύ σηµαντικό και ουσιαστικό
ρόλο. Υπάρχει συγκεκριµένο σχέδιο, το οποίο βεβαίως το έχουµε
έτοιµο αλλά εξελίσσεται και λόγω της πανδηµίας. Χρειάζονται
όµως και κάποιες νοµοθετικές παρεµβάσεις, τις οποίες θα φέ-
ρουµε το επόµενο διάστηµα, διότι λόγω της κρίσης του κορω-
νοϊού δεν ήµασταν σε θέση να νοµοθετήσουµε.

Θα πρέπει να καταστήσω σαφές για µία ακόµη φορά ότι δεν
είναι ευκαιριακή η ενίσχυση του εθνικού συστήµατος υγείας. Το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, σε όλες τις βαθµίδες του, πρωτοβάθµιο,
δευτεροβάθµιο και τριτοβάθµιο, ενισχύθηκε, ενισχύεται και θα
ενισχύεται. Στόχος µας είναι η δηµιουργία ενός ισχυρού, ευέλι-
κτου και αποτελεσµατικού δικτύου υπηρεσιών πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας.

Να επαναλάβω ότι η κρίση του κορωνοϊού έδειξε πως µπορεί
να λειτουργήσει ένα τέτοιο σύστηµα υγείας. Και δεν σταµατή-
σαµε εδώ. Είµαστε στο τέλος της αρχής, όπως είπα. Η πρωτο-
βάθµια φροντίδα υγείας θα συνεισφέρει στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, στη µάχη αυτή του κορωνοϊού, µε περισσότερες υπηρε-
σίες όπως είναι οι κατ’ οίκον επισκέψεις, η τηλεσυµβουλευτική
και όλες αυτές οι ηλεκτρονικές υπηρεσίες που έδωσαν τη δυνα-
τότητα στη χώρα µας να επιτύχει αυτό το ψηφιακό άλµα στον
τοµέα των ψηφιακών υπηρεσιών υγείας. Εποµένως, µετά την
κρίση θα έχουµε στην επικράτεια ένα εκτεταµένο δίκτυο παρο-
χής υπηρεσιών υγείας τόσο σε πρωτοβάθµιο όσο και σε δευτε-
ροβάθµιο επίπεδο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως είπε και ο κ. Μητσοτάκης, αυτό το

πράγµα που έγινε το τελευταίο δίµηνο δεν ξανάγινε. Έτσι λέει.
Έτσι είναι εάν έτσι νοµίζει, επειδή ίσως µέχρι χθες δεν κοίταζε
το δηµόσιο σύστηµα υγείας.

Εγώ αυτό που θέλω να πω, είναι ότι σε συνθήκες µνηµονίων
και δηµοσιονοµικής στενότητας και χωρίς την απειλή του κορω-
νοϊού, το διάστηµα διακυβέρνησης από τον ΣΥΡΙΖΑ έγιναν είκοσι
χιλιάδες προσλήψεις. Ήταν µισές, µισές. Ήταν δέκα χιλιάδες για
µόνιµο προσωπικό και δέκα χιλιάδες για επικουρικό προσωπικό.
Μην ξεχνάτε ότι είχαµε την επιτήρηση των δανειστών και της
τρόικας.

Στο διάστηµα διακυβέρνησης από τον ΣΥΡΙΖΑ καλύψαµε όλες
τις κενές οργανικές θέσεις των µονάδων εντατικής θεραπείας -
αυτοί ήταν τριακόσιοι γιατροί-σε αυτές τις συνθήκες που δου-
λεύαµε. Σε αυτό το διάστηµα είχαµε εκατό νέα κρεβάτια στις
µονάδες εντατικής θεραπείας. Δροµολογήσαµε πεντακόσιες
νέες προσλήψεις για τα ΤΕΠ των νοσοκοµείων, τις οποίες δεν
έχετε προχωρήσει. 

Εν πάση περιπτώσει, στέκοµαι σε µερικά πολύ συγκεκριµένα
ερωτήµατα: Πρώτον, πόσες προσλήψεις µόνιµου προσωπικού
έχετε κάνει; Η απάντηση είναι εύκολη. Είναι κοντά στο µηδέν. Το
δύσκολο της απάντησης δεν είναι ο αριθµός. Το δύσκολο της
απάντησης είναι το γιατί δεν έχουν προχωρήσει οι µόνιµες προσ-
λήψεις.

Καθηµερινά, για να µην αποκοπείτε από τις διαθέσεις της κοι-
νωνίας, ευχαριστείτε τους γιατρούς και τους λειτουργούς του
δηµόσιου συστήµατος υγείας. Χθες, όλοι αυτοί ήταν σε κινητο-
ποιήσεις.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά από τη δήλωση των νοσοκοµει-
ακών γιατρών του Ηρακλείου. Στο ίδιο µήκος κύµατος κινούνται
όλοι. 

«Με αφορµή την πανδηµία έρχεται στην επιφάνεια το αδιέξοδο
της κάλυψης των κενών µε συµβασιούχους αντί για µόνιµο προ-
σωπικό».

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, όσον αφορά το επικουρικό προσωπικό, λέτε ότι κά-
νατε τέσσερις χιλιάδες προσλήψεις. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κυρία Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας. Θέλω όµως στοιχεία. Και
πρέπει να υποβάλω στον Υπουργό τις ερωτήσεις. 

Η ερώτηση που έχει γίνει επανειληµµένα -και θα επανέλθω-
είναι η εξής: Πόσες προσλήψεις έγιναν ανά ειδικότητα; Πόσοι
από τους τέσσερις χιλιάδες είναι γιατροί; Πόσες προσλήψεις
από τις τέσσερις χιλιάδες είναι ανά νοσοκοµείο και ανά δοµή
υγείας; 

Γιατί επανέρχοµαι -και επανερχόµαστε όλοι µας- σε αυτή την
ερώτηση; Διότι κατά τη γνώµη µου, όταν δώσετε αυτά τα στοι-
χεία, θα φανεί ότι δεν καλύπτετε µε αυτές τις προσλήψεις πραγ-
µατικές ανάγκες των δοµών υγείας ούτε καλύπτετε τις
πραγµατικές ελλείψεις του συστήµατος σε ειδικότητες. 

Για να σας προκαλέσω, λοιπόν, λέω αυτή τη στιγµή µε κάθε
ευθύνη της δήλωσής µου, ότι αυτές οι προσλήψεις είναι µέσο οι-
κοδόµησης πελατειακού κράτους και σε καµµία περίπτωση δεν
είναι µέσο ενίσχυσης του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Σας
προκαλώ να µε διαψεύσετε, εµφανίζοντας τα στοιχεία και όχι εκ-
θέσεις ιδεών. Εµφανίστε τα στοιχεία για προσλήψεις ανά νοσο-
κοµείο, για προσλήψεις ανά δοµή υγείας, για προσλήψεις ανά
ειδικότητα. 

Αυτό που βγαίνει ως συµπέρασµα είναι ότι ουσιαστικά οι προσ-
λήψεις είναι χωρίς σχεδιασµό ενίσχυσης του δηµόσιου συστή-
µατος υγείας.

Κινητές µονάδες υγείας. Εµείς σχεδιάσαµε τις κινητές µονά-
δες υγείας σαν έναν επιχειρησιακό βραχίονα της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, ο οποίος θα βοηθήσει ουσιαστικά την εξωνο-
σοκοµειακή νοσηλεία ανθρώπων που έχουν δυσκολία πρόσβα-
σης στο σύστηµα και ουσιαστικά, κυρίως, τους υπερήλικες της
υπαίθρου. 

Οργανώνετε προσλήψεις χιλίων ανθρώπων, ένας οδηγός κι
ένας νοσηλευτής για δειγµατοληψίες, ουσιαστικά µε κριτήριο την
απορρόφηση κάποιων ευρωπαϊκών κονδυλίων. Ποια είναι τα κρι-
τήρια πρόσληψης αυτών των χιλίων προσλήψεων; Η σειρά προ-
τεραιότητας κατάθεσης της αίτησης; Είµαστε σοβαροί; 

Ζητήσαµε διακοµµατική επιτροπή που θα ενισχύσει τη διαφά-
νεια και τη λογοδοσία του συστήµατος ως προς τη διαχείριση
της πανδηµίας. Γιατί το απορρίπτετε; Και το απορρίπτετε στην
πράξη. Ένας οδηγός κι ένας νοσηλευτής; Γιατί όχι γιατρός; Γιατί
όχι οι υπόλοιποι επαγγελµατίες υγείας; Και τους προσλαµβάνετε
για δειγµατοληψίες; Να έρθω και στις δειγµατοληψίες, λοιπόν.
Ποια είναι τα κριτήρια επιλογής των ασθενών; Ποιες είναι οι εξε-
τάσεις που θα πραγµατοποιούνται; Ποια είναι η επιδηµιολογική
στρατηγική της λειτουργίας αυτών των µονάδων; 

Και τελικά αυτό που υλοποιείτε, που το ονοµάζετε κινητές µο-
νάδες υγείας, τι σχέση έχει µε τις κινητές µονάδες υγείας που
οργάνωσε ο ΣΥΡΙΖΑ όσο κυβερνούσε; Απάντηση. Κατά τη γνώµη
µου είναι απλή συνωνυµία και µόνο συνωνυµία. Πρόκειται για µια
κίνηση χωρίς έµπνευση, χωρίς σχεδιασµό, πίσω από τις απαιτή-
σεις, πίσω και από αυτά που µπορείτε. 

Λέτε: Ενίσχυση των µονάδων της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Πέρα από το ότι δεν αλλάζει τον χαρακτήρα της µονάδας
υγείας µια πινακίδα -αποφασίζουµε αυτό το κέντρο υγείας να
είναι µονάδα αναφοράς για τον κορωνοϊό-θέλει προσωπικό, θέλει
εξοπλισµό, θέλει µέσα προστασίας του προσωπικού. Αναφέρ-
θηκα και στην πρωτοµιλία µου σε αµοιβές του προσωπικού. 

Έχω εδώ -και θα το καταθέσω, επίσης, στα Πρακτικά-…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συντοµεύετε, κύριε συ-

νάδελφε. Έχει διπλασιαστεί ο χρόνος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ:…δηµοσίευµα από τις 9 Απριλίου

2020 «Παράδοση οικίσκου για τις ανάγκες της ΤΟΜΥ του Λιµένα
Χερσονήσου». Και λέει ο δήµαρχος που τον δωρίζει στο σύστηµα
υγείας: «Ανταποκριθήκαµε άµεσα στο αίτηµα των υπευθύνων της
ΤΟΜΥ για ενίσχυσή τους µε τον απαραίτητο εξοπλισµό κ.λπ.,
µετά από αίτηµα των υπευθύνων της ΤΟΜΥ». 

Οι υπεύθυνοι της ΤΟΜΥ ζήτησαν κοντέινερ. Μερικές εκατον-
τάδες µέτρα πιο πέρα -και θα το καταθέσω στα Πρακτικά, επί-
σης, κύριε Υπουργέ,- υπάρχει ένα κτήριο που σε έκταση είναι
περίπου όσο το κτήριο του Νοσοκοµείου της Ιεράπετρας και
είναι κλειστό, είναι από τα κτήρια που έκλεισε η Κυβέρνηση της

Νέας Δηµοκρατίας σε µια βραδιά όταν αποδιοργάνωσε όλη την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας στον αστικό ιστό της χώρας. Δεν
φταίει ο δήµαρχος. Αυτό του ζήτησαν, σε αυτό ανταποκρίθηκε.

Και ερωτώ. Τι οργανώνουν οι υπεύθυνοι τις ΤΟΜΥ; Τι οργανώ-
νει το Υπουργείο Υγείας για οργάνωση της πρωτοβάθµιας φρον-
τίδας υγείας; Γιατί το κτήριο µένει κλειστό και ζητάτε και θα
φιλοξενήσετε και για την αντιµετώπιση της πανδηµίας υπηρεσίες
σε κοντέινερ; 

Υπ’ όψιν ότι αυτό το κτήριο προφανώς από την έκτασή του δεν
µπορεί να φιλοξενήσει µόνο την µονάδα υγείας. Παραδίπλα λίγες
εκατοντάδες µέτρα είναι σταθµός του ΕΚΑΒ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ. Είπαµε να σας κάνω µια παράταση του χρόνου,
αλλά εδώ πέρα έχει τριπλασιαστεί σχεδόν ο χρόνος σας. Σας πα-
ρακαλώ! Δεν είναι σωστό αυτό που γίνεται. Το ξέρετε. Σας πα-
ρακαλώ!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ για την ανοχή σας
και θα κλείσω. 

Νοµίζω ότι δεν είναι απλά ανεπάρκεια. Δεν είναι δηλαδή, ανι-
κανότητα κάποιων στελεχών που καλούνται να διαχειριστούν την
κρίση. Υπάρχει ενδεχοµένως κι ένα τέτοιο στοιχείο. Ωστόσο πι-
στεύω -και κλείνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ για
την ανοχή σας- ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιµένει
στις ιδεοληψίες της, ακολουθεί µια πολιτική συνεπή µε την ιδεο-
λογία της, µια πολιτική που έχει σαφέστατο κοινωνικό αποτύ-
πωµα, σαφέστατο ταξικό αποτύπωµα, που είναι σαφώς κατά του
δηµόσιου συστήµατος υγείας και σε αυτή την αντιπαράθεση ου-
σιαστικά η θέση της είναι αύξηση του ζωτικού χώρου του ιδιωτι-
κού τοµέα. 

Εδώ είναι η διαφορετική µας αντίληψη, κύριε Υπουργέ. Ανα-
φερθήκατε κι εσείς στο ότι έχουµε διαφορετική αντίληψη. 

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, δεν θέλει την ενίσχυση της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας, γιατί δεν θέλει να έχουν κυρίαρχο
ρόλο οι δηµόσιες δοµές, αλλά ο ιδιωτικός τοµέας. Η Νέα Δηµο-
κρατία δεν θέλει την ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας,
γιατί γι’ αυτή όλα πωλούνται και όλα αγοράζονται. Η υγεία δεν
είναι δηµόσιο αγαθό αλλά εµπόρευµα και όποιος έχει τα χρή-
µατα το αγοράζει.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κύριε συνάδελφε, θα σας επαναλάβω πως είπαµε να υπάρχει

πάντα µια ανοχή, αλλά µε το να τριπλασιάζουµε τον χρόνο νο-
µίζω ότι όχι απλώς παραβιάζουµε αλλά παραβιάζουµε κατάφωρα
τον Κανονισµό και δεν είναι και σωστό. Υπάρχει µια ανοχή εξαι-
τίας των ειδικών περιστάσεων. Όµως, σας παρακαλώ πολύ, σε-
βαστείτε και τους επόµενους οµιλητές και τους κυρίους
Υπουργούς οι οποίοι θέλουν να φύγουν. Εντάξει; Σας ευχαριστώ
πολύ. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Ηγουµενίδη, στη δευτερολογία σας κάνατε άλλη ερώ-

τηση. Δεν απαντήσατε σε αυτά που είπα εγώ στην πρωτολογία
µου ή εσείς στην πρωτολογία σας, διότι αναφερόσαστε σε θέµα
εντελώς άσχετο µε την ερώτηση την οποία έχετε καταθέσει και
ήρθαµε εδώ να απαντήσουµε. Αλλά σε κάθε περίπτωση µπορείτε
να κάνετε επίκαιρη ερώτηση µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου και να απαντήσουµε. Μπορώ να σας πω, όµως, δύο πράγ-
µατα. 

Αναφερθήκατε στο επικουρικό προσωπικό και στην κατανοµή
σε όλη την επικράτεια. Έχουµε καταθέσει στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο πριν καιρό την κατανοµή ανά υγειονοµική περιφέρεια. Βέ-
βαια τα νούµερα αυτά αυξάνονται µέρα µε την ηµέρα. Υπάρχουν,
βεβαίως, αναρτηµένες οι αποφάσεις τόσο των νοσοκοµείων όσο
και των υγειονοµικών περιφερειών στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», πού έχει πάει
ο καθένας, σε ποιο νοσοκοµείο. Εποµένως, τα στοιχεία όλα είναι
διαθέσιµα. 
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Θα σας θυµίσω ότι ενώ ο αρχικός σχεδιασµός µας ήταν για
δύο χιλιάδες προσλήψεις επικουρικού προσωπικού, έχουµε ξε-
περάσει τις τέσσερις χιλιάδες προσλήψεις και έχουµε πει διά
στόµατος του Πρωθυπουργού…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Άλλα λέτε εσείς και άλλα είπε ο κύριος
Υπουργός, κύριε Κοντοζαµάνη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Αλλά-
ζουν κάθε µέρα, κύριε Πολάκη. Δεν απαντάω σε εσάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ:...(Δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Είναι

επειδή αλλάζουν, γι’ αυτό.
Να σας θυµίσω ότι διά στόµατος του Πρωθυπουργού το νο-

σηλευτικό προσωπικό θα παραµείνει στο σύστηµα υγείας και θα
µονιµοποιηθεί, προκειµένου να καλύψει τις ανάγκες. Και βεβαίως
το έχω ξαναπεί και το ξαναλέω ότι για τους επικουρικούς για-
τρούς σταδιακά θα µετατρέψουµε τις θέσεις σε θέσεις Επιµελη-
τών Β’, έτσι ώστε µετά από κρίσεις να καλυφθούν τα κενά τα
οποία υπάρχουν σε ιατρικό προσωπικό στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας.

Να πω και κάτι τελευταίο. Επειδή µάλλον δεν σας αρέσει το
γεγονός ότι ενισχύουµε µε προσλήψεις, µε ανθρώπινο δυναµικό,
το σύστηµα υγείας και µας κάνετε επίθεση ότι κάνουµε ρουσφέ-
τια, την πλατφόρµα τη δική σας χρησιµοποιούµε και τις δικές σας
διαδικασίες. Εποµένως, δεν τίθεται θέµα ρουσφετιού. Καλύ-
πτουµε ανάγκες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ:…(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ρωτάω απλώς, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Αλλά δεν ρωτάτε εσείς.

Δεν είστε ο ερωτών Βουλευτής. Υπάρχει άλλος Βουλευτής. Σας
παρακαλώ πολύ, απλά παρακολουθήστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Οι διο-
ρισµοί των γιατρών από κρίσεις για τα τµήµατα επειγόντων πε-
ριστατικών έχουν ολοκληρωθεί. 

Είµαι από τον Ιούλιο στο Υπουργείο Υγείας και είκοσι χιλιάδες
προσλήψεις δεν έχω βρει πουθενά που κάνατε. Μάλλον είναι στη
σφαίρα της φαντασίας ή αθροίζετε και τις µόνιµες θέσεις, που
υπήρχαν οι πράξεις υπουργικού συµβουλίου και οποιουδήποτε
είδους σύµβαση και όχι µόνιµες θέσεις κάνατε στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, παραδείγµατος χάριν συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου στα νοσοκοµεία για φύλαξη, σίτιση και καθαριότητα. Δεν
υπάρχει αυτό το νούµερο και νοµίζω ότι εκτίθεστε λέγοντας αυτά
τα νούµερα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 641/27-4-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Ανάγκη κατεπειγόντων µέτρων για τον έλεγχο και την ένταξη σε
ένα ενιαίο κρατικό σχέδιο των ιδιωτικών κλινικών και των ιδρυ-
µάτων πρόνοιας, των γηροκοµείων και των οίκων ευγηρίας εν
µέσω πανδηµίας».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Τόσο τα απαράδεκτα κρούσµατα στις ιδιωτικές κλινικές µε την

τραγική κατάληξη τεσσάρων νεφροπαθών, όσο και οι σοκαριστι-
κές εικόνες από τους µαζικούς θανάτους στα γηροκοµεία στην
Ισπανία, στην Ιταλία, στις Ηνωµένες Πολιτείες, όπως παράλληλα
και η τραγική ιστορική εµπειρία από ανάλογες καταστάσεις σε
θεοµηνίες και τραγικά ατυχήµατα, αναδεικνύουν, κατά τη γνώµη
µας, την ανάγκη να παρθούν κατεπείγοντα µέτρα και να εξασφα-
λιστεί συγκεκριµένο σχέδιο και πρωτόκολλο µέτρων ασφαλείας
για την αποτροπή µιας τέτοιας επικίνδυνης εξέλιξης, ακόµα και
στις συγκεκριµένες δοµές για τις οποίες γίνεται η ερώτηση,
κυρία Πρόεδρε.

Είναι γνωστό ότι αυτοί οι χώροι περιθάλπουν και φιλοξενούν
ανθρώπους που ανήκουν στις κατηγορίες υψηλού κινδύνου και

ταυτόχρονα πολλοί από αυτούς αδυνατούν να αυτοεξυπηρετη-
θούν. Είναι δοµές που λειτουργούν µε ελάχιστο προσωπικό και
περιορισµένα µέσα εξαιτίας της χρόνιας υποχρηµατοδότησης
και, παράλληλα, της ιδιωτικοποίησης της υγείας και της πρό-
νοιας συνολικά και ιδιαίτερα αυτών των ιδρυµάτων. Τέτοιοι
χώροι, εκτός των ιδιωτικών κλινικών, είναι τα ιδρύµατα χρονίως
πασχόντων, βαριά αναπήρων και παιδιών, τα οικοτροφεία και ξε-
νώνες για βαριά ανάπηρους και ψυχικά πάσχοντες, οι στέγες
υποστηριζόµενης διαβίωσης, τα ιδρύµατα για το παιδί χωρίς οι-
κογένεια, αλλά και τα γηροκοµεία και οι οίκοι ευγηρίας, είτε στον
δηµόσιο είτε στον ιδιωτικό τοµέα.

Συνεπώς, µε βάση αυτά ρωτάµε τον Υπουργό σε ποια µέτρα
είναι διατεθειµένη να προχωρήσει η Κυβέρνηση και το Υπουργείο
-µε βάση βεβαίως και τις τραγικές εµπειρίες που υπάρχουν το
τελευταίο διάστηµα- και προς ποιες κατευθύνσεις. Τα ερωτή-
µατα έχουν να κάνουν µε το αν θα προχωρήσει µέσω της επίτα-
ξης –µε ό,τι αυτό συνεπάγεται- στην αξιοποίηση όλου του
ιδιωτικού τοµέα υγείας και πρόνοιας, για να µπορεί να αντιµετω-
πιστεί η πανδηµία µε αποτελεσµατικότητα µέχρι τέλους, µε ένα
ενιαίο σχέδιο και µε πλήρη αξιοποίηση όλων των διαθέσιµων
υποδοµών και του υγειονοµικού προσωπικού της χώρας.

Δεύτερον, ρωτάµε αν θα προχωρήσει η Κυβέρνηση στη στε-
λέχωση µε όλο το αναγκαίο προσωπικό και στη µονιµοποίηση
όλων των ήδη εργαζοµένων σε αυτές τις δοµές, προκειµένου να
µπορέσουν να αντιµετωπιστούν και µε όρους ασφάλειας και
αξιοπρέπειας τόσο οι περιθαλπόµενοι, όσο και οι ίδιοι οι εργα-
ζόµενοι, ειδικά στην περίοδο που διανύουµε τώρα, της πανδη-
µίας.

Τρίτον, ζητούµε το άµεσο άνοιγµα κλειστών πτερύγων και κτη-
ρίων των ιδρυµάτων πρόνοιας που έχουν κλείσει τα τελευταία
χρόνια, καθώς και επίταξη ξενοδοχείων, για να µπορεί να µετα-
φερθεί ένα µέρος των περιθαλπόµενων, προκειµένου να µην
υπάρχει αυτός ο επικίνδυνος συγχρωτισµός που παρατηρείται
και, ταυτόχρονα, να µπορέσουν να φιλοξενηθούν και βαριά ανά-
πηροι, χρονίως πάσχοντες και ηλικιωµένοι που αυτή τη στιγµή
είναι µόνοι στα σπίτια τους και αδυνατούν να αυτοεξυπηρετη-
θούν ή οι οικογένειές τους αδυνατούν να τους στηρίξουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Λαµπρούλη, όταν ξεκίνησε η πανδηµία, ο σχεδιασµός

της Κυβέρνησης είχε πρωταρχικό στόχο την προστασία της
υγείας όλων των πολιτών και µε γνώµονα την προστασία της
υγείας κινηθήκαµε και λάβαµε τα απαραίτητα µέτρα. Μετά ακο-
λούθησαν τα µέτρα για την οικονοµία και τους άλλους τοµείς
δραστηριότητας της χώρας. Στο αδιαµφισβήτητο αυτό γεγονός
οφείλεται ότι η χώρα µας έµεινε όρθια και οι Έλληνες πολίτες
ασφαλείς. Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και οι κοινωνικές δοµές της
χώρας προσαρµόστηκαν πλήρως στις συνθήκες της πανδηµίας
και λειτούργησαν, µε αποτέλεσµα από τη Δευτέρα να είναι γε-
γονός η σταδιακή και ελεγχόµενη επιστροφή στην κανονικότητα.

Λυπάµαι που θα το πω, αλλά το να συγκρίνετε καταστάσεις
όπως της Ιταλίας και της Ισπανίας µε αυτή της Ελλάδος, δείχνει
άγνοια και παντελή έλλειψη επαφής µε την πραγµατικότητα. Σο-
καριστικές εικόνες µε µαζικούς θανάτους και άλλα παρόµοια πε-
ριστατικά τα αποφύγαµε και µάλιστα όχι τυχαία, γιατί κινηθήκαµε
ταχύτατα. Δεν αφήσαµε κανέναν συµπολίτη µας πίσω οποιασδή-
ποτε ηλικίας ούτε στις κοινωνικές δοµές της χώρας ούτε στα νο-
σοκοµεία της χώρας ούτε οπουδήποτε αλλού, όπου υπήρχε
ανάγκη. Σίγουρα δεν έγιναν όλα τέλεια, αλλά τα καταφέραµε.
Αποκτήσαµε εµπειρία και έχουµε τα εργαλεία να προχωρήσουµε
την επόµενη µέρα και να είµαστε σε ετοιµότητα σε περίπτωση
που έχουµε µια δυσµενή εξέλιξη στην πορεία του νέου κορω-
νοϊού. Όµως, σε καµµία περίπτωση δεν µπορούµε να δεχτούµε
τον µηδενισµό και την ισοπέδωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Το ελληνικό σύστηµα υγείας, το οποίο ευτυχώς δεν είναι σο-
βιετικού τύπου, βασίζεται σε δύο πυλώνες, τον δηµόσιο και τον

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 29 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 12045



ιδιωτικό. Στη διαχείριση της πανδηµίας του κορωνοϊού, ο ιδιωτι-
κός τοµέας στρατεύτηκε στο πλευρό του δηµοσίου και έχει προ-
βλεφθεί, µάλιστα, µε τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου,
εφόσον χρειαστεί –δεν χρειάστηκε, ευτυχώς-, η επίταξη όλων
των δοµών -και του ιδιωτικού τοµέα-, προκειµένου να αντιµετω-
πίσουµε την κρίση αυτή και να αθροίσουµε έτσι δυνάµεις ισχυ-
ροποιώντας τις αντοχές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Αναφερθήκατε και στην κλινική στο Περιστέρι. Αυτή, επι-
τρέψτε µου να πω, αποτελεί εξαίρεση στον κανόνα. Παρόµοια
περιστατικά δεν παρατηρήθηκαν και αυτό δεν είναι τυχαίο γεγο-
νός από τη στιγµή που όλες οι δοµές υγείας της χώρας, συµπε-
ριλαµβανοµένων και των ιδιωτικών δοµών, τήρησαν και τηρούν
τους κανόνες προστασίας και τις οδηγίες τόσο του Υπουργείου
Υγείας, όσο και του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας.

Τέλος, θα ήθελα να σας επισηµάνω ότι η θετική εξέλιξη στην
πορεία της πανδηµίας, η οποία προκύπτει από τη µείωση των ει-
σαγωγών στις κλίνες µονάδων εντατικής θεραπείας, τη µείωση
του αριθµού των νέων κρουσµάτων, την αύξηση των εξιτηρίων
νοσηλείας από τα νοσοκοµεία, καθιστά µη αναγκαία προς το
παρόν τη λήψη επιπλέον µέτρων, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι στα-
µατάµε να είµαστε σε επαγρύπνηση και ετοιµότητα. Είµαστε σε
πλήρη ετοιµότητα. Διατηρούµε σε ετοιµότητα το σύνολο των
υποδοµών που δηµιουργήσαµε για την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας.

Αναφερθήκατε σε προνοιακές δοµές. Ήδη πεντακόσιοι συµ-
πολίτες µας µε πεντακόσιες προσλήψεις σε κέντρα κοινωνικής
πρόνοιας σε όλη την επικράτεια είναι στις θέσεις τους σε κέντρα
χρονίως πασχόντων. Έχουν περάσει, µάλιστα, τεστ ΕΟΔΥ για να
θωρακίσουν την ασφάλεια των πιο ευάλωτων οµάδων του πλη-
θυσµού.

Επίσης, επειδή αναφερθήκατε σε κλειστές δοµές, σε πολλά
κέντρα πρόνοιας όπως στην Αττική, για παράδειγµα, στο παράρ-
τηµα της Αγίας Βαρβάρας, κλειστές πτέρυγες έχουν ήδη µετα-
τραπεί κατόπιν εντολών αρµόδιων Υπουργείων σε δωµάτια
εκτάκτου ανάγκης, εφ’ όσον αυτό χρειαστεί.

Εποµένως, είναι σαφές και καταδεικνύεται κάθε µέρα ότι κινη-
θήκαµε γρήγορα µε σχέδιο και αντιµετωπίσαµε τυχόν εξάρσεις
ή τοπικές επιδηµίες του νέου κορωνοϊού µε αποφασιστικότητα,
αποτελεσµατικότητα και σχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ, η θεµατολογία της ερώτησης ήταν συγκεκρι-
µένη. Εσείς προσπαθήστε να κάνετε έναν µίνι –επιτρέψτε µου τη
λέξη- απολογισµό. Είναι δικαίωµά σας να απαντάτε όπως θέλετε.
Όµως το να χρεώνετε άγνοια, αυτό δεν το δέχοµαι, κύριε
Υπουργέ και κυρία Πρόεδρε, και ζητώ από τον Υπουργό στη δευ-
τερολογία του να το ανακαλέσει, να απαλειφθεί τουλάχιστον από
τα Πρακτικά.

Δεν είναι άγνοια, κύριε Υπουργέ, το να ερχόµαστε εδώ µε συγ-
κεκριµένες προτάσεις, αλλά και µέσα από τα ερωτήµατα που βά-
ζουµε προς την Κυβέρνηση. Άγνοια δηλώνει αυτό; Κάθε άλλο,
πιστεύω. 

Άρα, λοιπόν, ζητώ, κυρία Πρόεδρε, να πάρει πίσω αυτές τις
λέξεις που ανέφερε ο κύριος Υπουργός. Είναι προκλητικό. Ερ-
χόµαστε εδώ στον κοινοβουλευτικό έλεγχο µε µία συγκεκριµένη
διαδικασία που είναι γνωστή, µε συγκεκριµένες ερωτήσεις και
όχι έτσι όπως είπατε και εσείς στους προηγούµενους συναδέλ-
φους Βουλευτές που άνοιγαν το θέµα και συζητούσαν επί παντός
επιστητού. 

Συζητάµε ένα συγκεκριµένο θέµα και εσείς τώρα ανοίγετε το
θέµα για το δηµόσιο σύστηµα υγείας στο σύνολό του και τι πρά-
ξατε έως τώρα. Αυτά είναι ζητήµατα πολιτικά, αν θέλετε, και στον
δηµόσιο διάλογο κάθε κόµµα έχει τις θέσεις του και τις αναδει-
κνύει. Μέσα σε αυτή την Αίθουσα µε τις πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, µε τα νοµοσχέδια, κ.λπ., τοποθετούµαστε. 

Είναι απαράδεκτο αυτό που γίνεται, κυρία Πρόεδρε.
Εµείς, κύριε Υπουργέ, λέµε ότι όλο το προηγούµενο διάστηµα

ακούµε πολλά για αυτές τις ευπαθείς οµάδες και την ατοµική ευ-

θύνη, αλλά δεν έχουµε ακούσει τίποτα -αυτά τα παραδείγµατα
που είπατε είναι σταγόνα στον ωκεανό- για το τι µέτρα έχουν
παρθεί και τι σχέδιο υπάρχει για την ιατρική κάλυψη όλων αυτών,
γιατί δεν είναι µόνο αυτό το δίµηνο. Έχουµε µπροστά µας πάρα
πολύ µεγάλο διάστηµα αντιµετώπισης αυτής της πανδηµίας, µε
τις εξάρσεις και υφέσεις που µπορεί να έχει.

Επίσης, και το ερώτηµα, η στάση µας, η θέση µας αφορά και
το τι µέσα έχουν εξασφαλιστεί για να αποτραπούν δυσάρεστες,
τραγικές εξελίξεις. Δεν καπηλευόµαστε τίποτα. Και αν αναφερό-
µαστε στα τραγικά αυτά γεγονότα, δεν αναφερόµαστε για να
δηµιουργήσουµε κάποιο κλίµα. Είναι µία πραγµατικότητα. Αυτό
που προτείνουµε, αυτό που καταθέτουµε είναι στην κατεύθυνση
να προλάβουµε ενδεχόµενες τέτοιου τύπου τραγικές, δυσµενείς,
άσχηµες καταστάσεις και δεν είναι στην κατεύθυνση που µας
καταλογίζετε.

Εµείς λέµε συγκεκριµένα και στην ερώτηση και σας προτεί-
νουµε…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Κυρία Πρόεδρε, µια µικρή ανοχή σας παρακαλώ.
Εµείς θεωρούµε πως πρέπει να στελεχωθούν, µε τη µορφή του

κατεπείγοντος, µε µόνιµο προσωπικό όλες οι δοµές. Τα
προβλήµατα είναι τεράστια και δεν φτάνουν ούτε αυτές οι θέσεις
που είπατε. Η ευθύνη είναι διαχρονική, βεβαίως, όχι µόνον της
παρούσας Κυβέρνησης, αλλά όλων των προηγούµενων κυβερνή-
σεων, που απαξίωσαν τις προνοιακές δοµές στη χώρα µας, που
έκλεισαν δοµές και πάει λέγοντας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για
τις αντίστοιχες προσφερόµενες υπηρεσίες που έχει ανάγκη ο
λαός µας, οι ευπαθείς οµάδες.

Έτσι, λοιπόν, απαιτείται στελέχωση µε όλο το απαραίτητο
υγειονοµικό και λοιπό προσωπικό, το οποίο είναι απαραίτητο,
ώστε να αντιµετωπίσουν και αυτά τα ιδρύµατα και οι δοµές µε
όρους ασφαλείας και αξιοπρέπειας τόσο για τους περιθαλπό-
µενους, όσο και για τους ασθενείς.

Δεύτερον, χρηµατοδότηση και προµήθεια µε σκοπό την
εξασφάλιση όλων των απαραίτητων υλικών που αφορούν σε
µέτρα προστασίας, αυτοπροστασίας κ.λπ. που χρειάζονται σε
αυτές τις περιπτώσεις, αλλά και όλα τα άλλα αναγκαία µέτρα και
οι αναγκαίες παρεµβάσεις που χρειάζονται στις υποδοµές µε
βάση τις ανάγκες που προκύπτουν για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας.

Τρίτον, άµεσο άνοιγµα κλειστών πτερύγων και κτηρίων αυτών
των ιδρυµάτων που έχουν κλείσει, όπως αναφέρω και στην
ερώτηση, τα τελευταία χρόνια, για να µπορέσουν να αποσυµφο-
ρηθούν αυτοί οι χώροι, καθώς και επίταξη ξενοδοχείων, για να
µπορεί να µεταφερθεί ένα µέρος των περιθαλπόµενων σε αυτά τα
ιδρύµατα, για να µην υπάρχει αυτός ο επικίνδυνος συγχρωτισµός,
και ταυτόχρονα να µπορέσουν να φιλοξενηθούν οι βαριά ανάπηροι
και οι ηλικιωµένοι που είτε δεν µπορούν να αυτοεξυπηρετηθούν
στο σπίτι τους είτε δεν έχουν την αντίστοιχη στήριξη από την
οικογένειά τους, διότι ο συγχρωτισµός, αλλά και η αποµόνωση
αυτών των ανθρώπων µε αυτά τα προβλήµατα µπορεί να εξελιχθεί
σε υγειονοµική βόµβα τόσο για τους περιθαλπόµενους, όσο και
τους εργαζόµενους, ειδικά αυτό το διάστηµα. 

Παράλληλα, αυτό που λέµε εµείς είναι ότι πρέπει το κράτος
να αναλάβει την ευθύνη της λειτουργίας των δοµών του
ιδιωτικού τοµέα µε ό,τι αυτό συνεπάγεται και να είναι πλήρως
ενταγµένη στον κρατικό σχεδιασµό και έλεγχο για την αντιµε-
τώπιση της πανδηµίας.

Τέταρτον, µονιµοποίηση άµεσα όλου του επικουρικού
προσωπικού και των συµβασιούχων εργαζοµένων στις δοµές
υγείας και πρόνοιας -κυρίως στην πρόνοια, εφόσον για αυτές
συζητάµε- γιατί δεν µπορεί, βέβαια, να είναι ήρωες σε αυτόν τον
πόλεµο, όπως λέµε όλοι ή όπως λέτε εσείς, όπου βρεθείτε και
όπου σταθείτε, και την επόµενη µέρα µετά την πανδηµία µε αυτή
την προσφορά και τις θυσίες να απολυθούν.

Και πέµπτον, πρέπει ή όχι να γίνουν –και κλείνω, κυρία
Πρόεδρε- οι απαραίτητοι έλεγχοι των δοµών, οι οποίοι ούτως ή
άλλως πρέπει να γίνονται και σε κανονικές συνθήκες, πολύ δε
περισσότερο, βέβαια, τώρα που η κατάσταση επιβάλλει πιο
εντατικούς και λεπτοµερείς ελέγχους και όχι να προωθούνται
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πρακτικές προτροπής για αυτοέλεγχο είτε στις δοµές είτε στους
κλινικάρχες, που στην ουσία οδηγούν στην υποβάθµιση και των
προληπτικών ελέγχων, αλλά και στη γραφειοκρατικοποίηση της
όλης αναγκαίας και σηµαντικής φυσικά για τη δηµόσια υγεία
διαδικασίας.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε

συνάδελφε. Νοµίζω ότι τα ερωτήµατά σας είναι σαφή και είναι
σίγουρο ότι ο κύριος Υπουργός στη δευτερολογία του θα
απαντήσει.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Συγγνώµη αν ενοχλήθηκε ο κ. Λαµπρούλης από τη

φρασεολογία µου. Δεν έχω κανέναν λόγο να µη δεχτώ την
πρότασή του να απαλείψουµε από τα Πρακτικά τη λέξη άγνοια
και να την αντικαταστήσουµε µε τη φράση παραπλάνηση και
κακή πληροφόρηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ούτε παραπλάνηση ούτε παραπληροφόρηση. Δεν είναι αυτός
είναι ο στόχος µας. Αυτός είναι ο στόχος, κύριε Υφυπουργέ; Να
παραπληροφορούµε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας):
Παραπλανηθήκατε από κακή πληροφόρηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Είναι απαράδεκτο αυτό!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε
Λαµπρούλη, µας ρωτάτε αν έχουµε σχέδιο, τι έχουµε κάνει, τι θα
κάνουµε. Έχουµε αναφερθεί και σε άλλες ερωτήσεις και
αναφερόµαστε συνέχεια στο σχέδιο το οποίο εφαρµόσαµε την
περίοδο της πανδηµίας και µε το οποίο καταφέραµε και σε λίγες
ηµέρες ξεκινάει η σταδιακή επιστροφή σε ρυθµούς προ
πανδηµίας. Δεν νοµίζω ότι κάθε φορά πρέπει να λέω τα ίδια
πράγµατα. Αν χρειαστεί, να το πω. 

Και επειδή είπατε ότι αναφέρθηκα στον χαρακτήρα του
δηµοσίου συστήµατος υγείας, στον δηµόσιο, στον ιδιωτικό
τοµέα, θα ήθελα να πω η ερώτησή σας αναφέρεται στην επίταξη
του ιδιωτικού τοµέα. Για αυτό επανέλαβα ότι όλα αυτά έχουν
προβλεφθεί, είναι σε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, δεν
χρειάστηκε να χρησιµοποιήσουµε µέχρι στιγµής τον ιδιωτικό
τοµέα και ευχόµαστε να µη χρειαστεί και στο µέλλον. 

Τα έχουµε προβλέψει όλα, τα έχουµε προγραµµατίσει, τα
έχουµε σχεδιάσει και έχουµε πει πάρα πολλές φορές ότι σε ένα
δηµόσιο σύστηµα υγείας υπάρχει και ο κρατικός τοµέας και ο
ιδιωτικός τοµέας και σε µία κρίσιµη µάχη για τη χώρα, όπως είναι
µία πανδηµία, είναι πολύ λογικό στον σχεδιασµό σου να
εντάσσεις όλους τους εργαζοµένους, όλες τις δοµές που έχεις,
όλα τα εργαλεία, όλα τα όπλα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κλείσατε τη δευτερολογία σας ρωτώντας εάν γίνονται έλεγχοι
και ότι πρέπει να γίνονται. Σαφώς και γίνονται έλεγχοι παντού και
θα γίνονται εφόσον χρειαστεί. Παρεµβαίνουµε τόσο προληπτικά,
όσο και κατασταλτικά. 

Αναφερθήκατε -και αναφέρεστε πάντα- σε µονιµοποιήσεις. Τα
είπα και στην προηγούµενη ερώτηση και το έχουµε ξαναπεί
πολλές φορές, ότι προσωπικό το οποίο προσλήφθηκε στο
σύστηµα υγείας µε τη διαδικασία του επικουρικού -ειδικά οι
νοσηλευτές- θα παραµείνει στο σύστηµα και µετά την κρίση της
πανδηµίας και µετά τη λήξη των συµβάσεών τους. Από εκεί και
πέρα, σίγουρα θέλουµε να δώσουµε µόνιµες λύσεις όχι µόνο
στην υγεία αλλά και παντού. 

Και επειδή η ερώτησή σας αναφέρεται στις προνοιακές δοµές
της χώρας να σας πω ότι οι πεντακόσιες προσλήψεις που έγιναν
ναι µεν δεν είναι µόνιµες, αλλά έπρεπε να αντιµετωπίσουµε µία
επείγουσα κατάσταση και έπρεπε να πάρουµε αυτούς τους
ανθρώπους. Είναι πενήντα δοµές σε όλη τη χώρα στις οποίες
εργάζονται σε αυτές σχεδόν χίλια τριακόσια -ίσως και
παραπάνω- άτοµα. Άρα τι κάναµε; Σχεδόν µε το 1/3 των ήδη
εργαζοµένων, του υπάρχοντος ανθρώπινου δυναµικού,
στελεχώσαµε για την περίοδο αυτή τις δοµές αυτές. Άρα, εµείς

θέλουµε να βελτιώσουµε τις παρεχόµενες υπηρεσίες υγείας και
τις παρεχόµενες υπηρεσίες γενικά και τις κοινωνικές υπηρεσίες
σε όλους τους Έλληνες πολίτες. Ήρθαµε εδώ όχι για να
γκρεµίσουµε αλλά για να χτίσουµε και να παρέχουµε τις
υπηρεσίες υγείας, όλες τις υπηρεσίες που έχει ανάγκη ο κάθε
πολίτης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υφυπουργέ.
Περνάµε στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 637/27-4-2020

επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων µε θέµα: «Συµπληρωµατικά
µέτρα στήριξης και ένταξης όσων η κυβέρνηση αγνοεί». 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, κ. Δόµνα Μιχαηλίδου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να ευχηθώ σε εσάς, στους κύριους

Υπουργούς και στην κυρία Υπουργό και στους υπηρεσιακούς
παράγοντες της Βουλής χρόνια πολλά. Υγεία, δύναµη και
υποµονή να έχουµε.

Κυρία Υπουργέ, η ερώτηση αναφέρεται σε συγκεκριµένα
θέµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε την πανδηµία, µε αυτό το
φαινόµενο το οποίο προχωράει και δεν γνωρίζουµε τι εξέλιξη θα
υπάρχει. Μακάρι να πάνε όλα θετικά, όπως είναι µέχρι στιγµής.
Το ευχόµαστε όλοι. 

Θα πω, όµως, εξαρχής ότι στο επίπεδο των εργασιακών
σχέσεων και στις πληττόµενες οµάδες υπάρχουν πάρα πολλά
προβλήµατα. Δυστυχώς, θα ξεκινήσω µε απολύσεις εν καιρώ
πανδηµίας. Ενώ στο ιδιωτικό τοµέα δεν υπάρχουν απολύσεις,
κυρία Υπουργέ, δυστυχώς η ΤΡΑΙΝΟΣΕ και τα ΕΛΤΑ κατήγγειλαν
συµβάσεις εργασίας εν µέσω πανδηµίας. 

Θα αναφερθώ, επίσης, στο ότι υπάρχουν ακόµα συνταξιούχοι
που δεν έχουν πάρει σύνταξη. Οι πληροφορίες αναφέρουν για
εκατόν εξήντα χιλιάδες συνταξιούχους που δεν έχουν πάρει
σύνταξη. Και όχι µόνο αυτό, δεν έχει πάρει ούτε την προσωρινή
µεγάλος αριθµός από αυτούς.

Θα αναφερθώ στους ευρισκόµενους σε µακροχρόνια επίσχεση
εργασίας. Μολονότι η Υπουργός σε ραδιοφωνική συνέντευξη που
έδωσε στο «Αθηναϊκό-Μακεδονικό Πρακτορείο Ειδήσεων»
ανέφερε συγκεκριµένα ότι αµέσως µετά το Πάσχα θα µπουν,
µεταξύ άλλων, κάτω από την οµπρέλα προστασίας και οι
εργαζόµενοι σε επίσχεση εργασίας -πράγµατι υπήρξε
ικανοποίηση του αιτήµατος και προτάσεων και των φορέων- µε το
ΦΕΚ 1547/22-4-2020 οι εργαζόµενοι που βρίσκονται σε µακροχρό-
νια επίσχεση εργασίας ετέθησαν εκτός.

Θα πω, βεβαίως, ότι µέχρι και σήµερα δεν υπάρχει ένταξη στα
βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα των υγειονοµικών, όπως έχει
ζητηθεί και όλων αυτών που είναι στην πρώτη γραµµή σήµερα.
Και, βεβαίως, δεν µπορούν να λάβουν επίδοµα ούτε αυτοί οι υγει-
ονοµικοί αλλά ούτε και οι ένστολοι και οι ευρισκόµενοι στα Σώ-
µατα Ασφαλείας και στην Πολιτική Προστασία. 

Κύριε Υπουργέ, οι άνεργοι µέχρι δώδεκα µήνες δεν λαµβάνουν
κανένα επίδοµα ως ευπαθείς οµάδες. Οι µακροχρόνια άνεργοι
πάνω από είκοσι τέσσερις µήνες δεν λαµβάνουν κανένα επίδοµα.
Οι εργαζόµενοι σε σειρά επιχειρήσεων όπως οι µεταλλεργάτες
και οι ναυπηγοξυλουργοί, όπως αναφέρουµε και στην ερώτηση,
δεν λαµβάνουν επίδοµα. Οι ανάπηροι που δεν ανανεώθηκε η κα-
ταβολή της αναπηρικής τους σύνταξη δεν παίρνουν επίδοµα.
Επίσης, εκείνοι που για πρώτη φορά θα περάσουν από τα ΚΕΠΑ
για να τύχουν σύνταξης δεν παίρνουν κανένα επίδοµα αυτή την
κρίσιµη περίοδο. 

Επιπλέον, ποιοι δεν παίρνουν επίδοµα; Οι επιχειρηµατίες που
έκλεισαν τη δραστηριότητα τους και πληρώνουν το e-ΕΦΚΑ ως
µη µισθωτοί. 

Οι αγρότισσες µητέρες ανήλικων παιδιών και επαγγελµατίες
µητέρες ανήλικων παιδιών, όπως επίσης και οι µητέρες των παι-
διών µε αναπηρία δεν εντάσσονται σε κανένα µέτρο ειδικού σκο-
πού. 

Επιχειρήσεις που οι ΚΑΔ δεν έχουν ενταχθεί στους πληττόµε-
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νους σε τουριστικές περιοχές όπως είναι τα µίνι µάρκετ, πένον-
ται, δεν λαµβάνουν τίποτα. Κανένα µέτρο. Οι αγρότες των πλητ-
τόµενων ΚΑΔ οµοίως. 

Επίσης, είχαν συµπεριληφθεί στην απόφαση στο ΦΕΚ 26-3-
2020 και αφαιρέθηκαν αδικαιολόγητα στο επόµενο ΦΕΚ στις 16-
4-2020 οι ΚΑΔ, παραδείγµατος χάριν, 7022, που αναφέρονται σε
δραστηριότητες παροχής επιχειρηµατικών συµβουλών και άλλων
συµβουλών διαχείρισης.

Οι ευπαθείς οµάδες, όταν τελειώσει ο µήνας, δεν λαµβάνουν
κανένα επίδοµα και καµµία πρόνοια. Δεν θα παίρνουν τίποτα. Θα
είναι ευπαθείς οµάδες, θα µένουν σπίτι τους, γιατί είναι στα νο-
σήµατα τα επιπλέον και δεν θα παίρνουν τίποτα.

Τέλος, αναφέροµαι στις συλλογικές συµβάσεις εργασίας που
έχουν λήξει. Ζητήσαµε µε επίκαιρη ερώτηση και την προηγού-
µενη φορά να το λάβει υπ’ όψιν του το Υπουργείο. Δεν το έλαβε.
Έληξαν οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας και δεν έχει γίνει τί-
ποτα και οι εργαζόµενοι σε αυτή τη δύσκολη φάση, είναι έρµαια. 

Και καταλήγοντας λέγοντας ότι έχουµε καταθέσει και δύο προ-
τάσεις πολύ συγκεκριµένες, που αναφέρονται στην ενεργοποίηση
θέσεων εργασίας και στην ενίσχυση της απασχόλησης, µε επιδό-
τηση εργασίας και κάλυψη του 40% των αµοιβών των εργαζοµέ-
νων γενικότερα και ειδικότερα βεβαίως στον τουριστικό τοµέα.

Και καταλήγω, κυρία Υφυπουργέ, λέγοντας ότι καταθέσαµε
πρόταση για την αναβάθµιση και ενοποίηση των προγραµµάτων
κοινωνικού τουρισµού µε διεύρυνση των δικαιούχων και επιδό-
τηση των µετακινήσεων τους.

Για τις απολύσεις που έγιναν εν µέσω πανδηµίας, ζητάµε
άµεσα παρέµβαση του Υπουργείου. Είναι κόλαφος αυτό για
όλους µας. Εν µέσω πανδηµίας ο ιδιωτικός τοµέας δεν έχει κάνει
απολύσεις και έγιναν απολύσεις πού; Στα ΕΛΤΑ και στην ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Ελάτε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Αγαπητή κυρία Πρόεδρε, αγαπητέ συ-
νάδελφε, χρόνια πολλά. Χρόνια πολλά και καλά σε όλους, υγεία
και δύναµη, εύχοµαι και εγώ µε τη σειρά µου. 

Θα ήθελα να πω ότι ο συνάδελφος έθεσε παραπάνω ερωτή-
µατα από όσα ήδη είχε καταθέσει. Οφείλω να είµαι ειλικρινής και
να πω ότι ήταν ήδη αρκετά τα ερωτήµατα, τα οποία ήταν κατα-
τεθειµένα, οπότε θα ζητήσω την ελαστικότητα σας και θα προ-
σπαθήσω να απαντήσω σε όσα παραπάνω µπορώ.

Όπως ήδη γνωρίζετε, από την πρώτη στιγµή η Κυβέρνηση κι-
νήθηκε µε ταχύτητα, αποφασιστικότητα, σοβαρότητα και υπευ-
θυνότητα. Σκοπός µας είναι να προλάβουµε τις επιπτώσεις της
πανδηµίας αλλά και να προστατεύσουµε τόσο τους εργαζόµε-
νους όσο και την αγορά εργασίας. Η µέχρι σήµερα πορεία της
πανδηµίας στην Ελλάδα νοµίζω ότι δικαιώνει τις ενέργειες και τις
πρωτοβουλίες που έλαβε η Κυβέρνηση µας. Παρεµβαίνουµε συ-
νολικά -και πάντα µέσα στο πλαίσιο των δηµοσιονοµικών δυνα-
τοτήτων µας- στο ζήτηµα των εργαζοµένων, µε τρόπο ουσιαστικό
και τρόπο αποτελεσµατικό.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία των ερωτηµάτων που µου θέσατε,
τα οποία είναι πάρα πολλά σε αντίθεση µε το χρόνο τον οποίο
έχω. Και εδώ ξαναλέω ότι η κύρια Πρόεδρος οφείλω να οµολο-
γήσω ότι έχει σοβαρότητα και υπευθυνότητα, αλλά και όταν χρει-
άζεται είναι ελαστική.

Ξεκινάω από το πρώτο ερώτηµα σας µε κάποια από τα υποε-
ρωτήµατα που περιλαµβάνει, ενώ επιφυλάσσοµαι για τα υπό-
λοιπα και το δεύτερο ερώτηµα στη δευτερολογία µου.

Ρωτάτε, λοιπόν, αν θα ενταχθούν στα µέτρα στήριξης µία
σειρά από κατηγορίες επαγγελµατιών. Σας απαντώ ότι συνεχώς
εµπλουτίζουµε τη λίστα µε τους δικαιούχους των 800 ευρώ και
κατ’ επέκταση όλων των ευεργετηµάτων που προβλέπονται από
τις σχετικές πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και τις εκτελε-
στικές αποφάσεις που εκδίδονται. 

Για να δώσω ένα πρόσφατο παράδειγµα, µε ΚΥΑ της 21ης Απρι-
λίου προστέθηκαν εκατόν εξήντα χιλιάδες νέοι δικαιούχοι. Σε αυ-
τούς εµπεριέχονται ηθοποιοί, µουσικοί, αλλά και µισθωτοί
τουριστικού και επισιτιστικού κλάδου.

Πάµε τώρα στην επόµενη κατηγορία επαγγελµατιών, δηλαδή
εκείνων που έκλεισαν τη δραστηριότητα τους µε κυβερνητική
απόφαση. Ρωτάτε τι µέριµνα έχουµε λάβει σχετικά µε την υπο-
χρέωση καταβολής των δικών τους ασφαλιστικών εισφορών στον
e-ΕΦΚΑ µη µισθωτών. 

Σύµφωνα µε την ΚΥΑ της 26ης Μαρτίου, όπως ισχύει για τις επι-
χειρήσεις ή τους εργοδότες, προβλέπεται αναστολή καταβολής
των τρεχουσών ασφαλιστικών εισφορών περιόδου απασχόλησης
Φεβρουαρίου και Μαρτίου του 2020. Ειδικότερα, για το διάστηµα
µέχρι την απαγόρευση λειτουργίας των επιχειρήσεων ή έως την
αναστολή συµβάσεων εργασίας βάσει της ΠΝΠ της 20/3, οι
ασφαλιστικές εισφορές µπορούν να καταβληθούν έως 30/9 ή την
31η Οκτωβρίου, ανάλογα µε το πότε ήταν απαιτητές. Τα µέτρα
αυτά αφορούν επιχειρήσεις ή εργοδότες που απασχολούν µι-
σθωτούς µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου, ανεξάρτητα του
τρόπου αµοιβής τους, της σύµβαση εργασίας τους ή το είδος
απασχόλησης τους, οι οποίοι αµείβονται µε µισθό ή ηµεροµίσθιο.
Προϋπόθεση της ρύθµισης αυτής είναι ο ΚΑΔ της επιχείρησης.
Πρέπει, δηλαδή, ο κύριος ΚΑΔ να είναι στις λεγόµενες πληττό-
µενες ή ο δευτερεύων ΚΑΔ να έχει εισπράξεις µεγαλύτερες από
αυτές του πρώτου.

Αναφορικά µε τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τους αυτοτε-
λώς απασχολούµενους και για όσους ασκούν επαγγελµατική
δραστηριότητα που βάσει πληθυσµιακών εισοδηµατικών κριτη-
ρίων υπάγονται στην ασφάλιση του πρώην ΟΓΑ, προβλέπεται πα-
ράταση καταβολής τρεχουσών ασφαλιστικών εισφορών και
δόσεων ενεργών ρυθµίσεων. Συγκεκριµένα για τις εισφορές
µηνών Φεβρουαρίου και Μαρτίου του 2020 παρατείνεται η κατα-
βολή και η εξόφλησή τους σε τέσσερις ισόποσες µηνιαίες δό-
σεις, µε προθεσµία καταβολής της πρώτης δόσης έως 30/9 του
τρέχοντος έτους. 

Προστατευτικό είναι και το πλαίσιο που ισχύει για τους εργα-
ζόµενους που ανήκουν σε ευπαθείς οµάδες, όπως αυτές εξειδι-
κεύονται κάθε φορά από τον ΕΟΔΥ. Και θέλω να σταθώ σε αυτό.
Ήδη στις 12/3 του έτους αυτού εκδόθηκε εγκύκλιος από το
Υπουργείο µας. Σύµφωνα µε την εγκύκλιο αυτή, για τους εργα-
ζοµένους που ανήκουν σε ευπαθείς οµάδες και των οποίων η
κατάσταση της υγείας ενδέχεται να τεθεί σε κίνδυνο λόγω της
πανδηµίας, ο εργοδότης οφείλει να αποδεχθεί την αποχή από τα
εργασιακά τους καθήκοντα, αµέσως µόλις λάβει γνώση ότι ο ερ-
γαζόµενος ανήκει σε ευπαθή οµάδα. Στην περίπτωση αυτή,
ισχύουν και όλες οι προβλέψεις για την εξ αποστάσεως εργασίας
και την άδεια ειδικού σκοπού.

Σε κάθε περίπτωση -και κλείνω εδώ- ο εργοδότης καταβάλλει
κανονικές αποδοχές στον εργαζόµενο, ενώ παράλληλα δεν µπο-
ρεί να τον υποχρεώσει να λάβει την κανονική του άδεια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κυρία Υφυ-

πουργέ.
Ελάτε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κυρία Υπουργέ, όπως ξέρετε, το

Κίνηµα Αλλαγής δεν µηδενίζει τα µέτρα. Εξάλλου, πάρα πολλά
από τα µέτρα τα οποία έχετε λάβει ήταν και προτάσεις του Κινή-
µατος Αλλαγής. 

Επί όσων αναφέρετε, πράγµατι εµείς θέλουµε να συνεχίσετε
να εµπλουτίζετε. Αυτή ήταν η ερώτηση, γι’ αυτό το προτείνουµε.
Εµείς δεν λέµε τα δικά µας. Λέµε αυτά τα οποία µας αναφέρουν
οι οµάδες, οι πολίτες που πρέπει να ενταχθούν γιατί είναι πράγ-
µατι στις ευπαθείς οµάδες. Γι’ αυτό τα λέµε. Δεν είναι δικά µας.
Αυτό είναι το µήνυµα το οποίο πρέπει να πάρει η Κυβέρνηση συ-
νολικά. Δεν είναι δικά µας. Και ευχόµαστε να συνεχίσετε να εµ-
πλουτίζετε την όλη διαδικασία. 

Όµως, µιλάµε για τριακόσιους χιλιάδες ανέργους, κυρία
Υπουργέ, οι οποίοι δεν έχουν ενταχθεί µέχρι σήµερα. Είναι οι
άνεργοι που έως δώδεκα µήνες δεν έχουν πάρει επίδοµα ανερ-
γίας ή εάν έλαβαν, δεν πήραν τους µήνες Δεκέµβριο του 2019
έως τον Μάρτιο του 2020 και δεν µπορούν, όπως αυτοί που είναι
απολυµένοι από προγράµµατα του ΟΑΕΔ, κοινωφελούς εργα-
σίας, καθώς και οι µακροχρόνιοι πάνω και είκοσι τέσσερις µήνες.
Δεν εντάσσονται, δυστυχώς. Γι’ αυτό ζητάµε να ενταχθούν.

Επίσης, είναι αυτές οι επιχειρήσεις που σας είπα, οι µεταλλερ-
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γάτες και οι ναυπηγοξυλουργοί που είναι σε δυσχερή θέση, δεν
εντάσσονται πουθενά. 

Εµµένουµε στο θέµα των συνταξιούχων χωρίς σύνταξη. Εκα-
τόν εξήντα χιλιάδες άτοµα είναι αυτά. Είναι µεγάλο πρόβληµα.
Δεν µπορούν να δεχτούµε ότι παραµένει έτσι και η Κυβέρνηση
δεν µπορεί να δει ένα ζήτηµα αυτών, των συνταξιούχων χωρίς
σύνταξη. Μάλιστα πάρα πολλοί από αυτούς δεν έχουν πάρει
ούτε προσωρινή.

Είπατε, πράγµατι, για αναστολή. Υπάρχει αναστολή, είναι γε-
γονός. Όµως εµείς δεν λέµε για την αναστολή. Το ζήτηµα που
αναφέρουµε εδώ είναι για επαγγελµατίες που έκλεισαν τη δρα-
στηριότητά τους µε κυβερνητική απόφαση και υποχρεούνται πα-
ράλληλα να πληρώσουν. Αυτοί δεν εντάσσονται στις ευπαθείς
οµάδες για να πάρουν µια αποζηµίωση. Μένουν εκτός. Πράγµατι
αναστέλλεται η υποχρέωση στο e-ΕΦΚΑ µη µισθωτών, όµως πα-
ράλληλα είναι σε οµάδες που η Κυβέρνηση δεν τους έχει εντάξει
σε κάτι. 

Οι αγρότισσες και οι επαγγελµατίες µητέρες ανηλίκων αποτε-
λούν ένα µείζον ζήτηµα, το οποίο δεν φαίνεται σε καµµία ΚΥΑ
µέχρι σήµερα. Το έχουµε επαναλάβει, δεν έχει γίνει µέχρι σή-
µερα τίποτα. Ζητάµε να το δείτε και αυτό.

Επίσης, είπαµε για τα µίνι µάρκετ στις τουριστικές περιοχές.
Τι κάνουν αυτοί; Τίποτα, µένουν έτσι. Έχουµε εντάξει ένα σωρό
άλλους και όχι αυτούς. Με ποια έννοια το λέµε; Είναι συγκεκρι-
µένα. Σε τουριστικές περιοχές υπάρχουν τα µίνι µάρκετ ή τέτοιες
αντίστοιχες δραστηριότητες. 

Θέλω να αναφερθώ στις επιχειρήσεις και τους ελεύθερους
επαγγελµατίες, που ενώ είχαν συµπεριληφθεί –το είπα προηγου-
µένως στην πρωτολογία µου- για να ενταχθούν µε το ΦΕΚ 1043,
στις 26 Μαρτίου του 2020, στις 16 Απριλίου του 2020 µε το ΦΕΚ
1457 απεντάχθηκαν. Θα καταθέσω τα ΦΕΚ στα Πρακτικά της
Βουλής. Γιατί να απενταχθούν; Ενώ είχαν ενταχθεί µε την κοινή
υπουργική απόφαση από τον κ. Βρούτση, στο επόµενο ΦΕΚ
απεντάχθηκαν. Μένουν εκτός αυτοί οι άνθρωποι και κακώς µέ-
νουν εκτός. 

Επίσης, θέλω να αναφερθώ, κυρία Υπουργέ, στους απολυµέ-
νους από 1 έως 20 Μαρτίου. Αυτοί τι γίνονται; Πολλά ακούστη-
καν. Μέχρι σήµερα δεν έχει γίνει τίποτα. Και ξέρετε κάτι; Δεν
έχουν εισπράξει τίποτα, γιατί η συγκεκριµένη κατηγορία στο σύ-
στηµα «ΕΡΓΑΝΗ» δεν έχει προβλεφθεί µέχρι σήµερα. Είναι ένα
ζήτηµα που πρέπει το Υπουργείο να το δει και να ενταχθούν. 

Αναφερόµαστε επίσης στους εργαζόµενους στις κοινωνικές
επιχειρήσεις και τους συνεταιρισµούς εργαζοµένων, ΚΟΙΝΣΕΠ,
ΚΟΙΣΠΕ και γυναικείους συνεταιρισµούς. Και αυτοί µένουν
εκτός. Σ’ αυτούς τους ανθρώπους αναφέροµαι. 

Κυρία Υπουργέ, δεν ξέρω αν έχει λάβει υπ’ όψιν του το Υπουρ-
γείο το εξής. Οι εργαζόµενοι που προσλήφθηκαν από την
«CREWLINK» και απασχολούνται µε τα ίδια καθήκοντα και στα
ίδια αεροσκάφη µε τους εργαζόµενους που έχουν συνάψει συµ-
βόλαια κατευθείαν µε την «RYANAIR», εντάσσονται κάτω από το
ΚΑΔ, το 0300. Είναι εκτός. Γιατί να είναι εκτός αυτοί οι άνθρω-
ποι;

Ως προς τις ευπαθείς οµάδες που αναφέρατε, έχετε δίκιο.
Έτσι είναι. Όµως σύµφωνα και µε τον Αστικό Κώδικα και µε τις
διατάξεις που εσείς αναφέρατε προηγουµένως -υπάρχει και συγ-
κεκριµένη εγκύκλιος του Υπουργείου και αναφέροµαι στα άρθρα
657 και 658 του Αστικού Κώδικα- όταν περάσει ο µήνας και αυτοί
οι άνθρωποι δεν κάνουν τίποτε και παραµένουν στο σπίτι, δεν
παίρνουν τίποτα και ο εργοδότης δικαίως και νοµίµως δεν τους
δίνει τίποτα, ενώ προηγουµένως έπαιρναν µισθό για τον µήνα.
Αυτοί τι θα γίνουν τώρα; Πώς θα ενταχθούν; Από εδώ και πέρα
πώς θα καλυφθούν; 

Κυρία Υπουργέ, είναι πολύ σηµαντικό και ουσιαστικό να δείτε
ότι αυτές οι κατηγορίες είναι εκτός και υπάρχει µεγάλο πρό-
βληµα.

Τέλος, θα αναφερθώ στις δύο κατηγορίες, πέραν αυτών, που
εµείς ζητάµε να εντάξετε. Θέλω να µιλήσω για τις συλλογικές
συµβάσεις εργασίας. Υπάρχει συγκεκριµένο έγγραφο της ΓΣΕΕ
προς το Υπουργείο, υπάρχει και η τροπολογία για το πώς µπορεί
να γίνει, γιατί υπάρχουν πλείστοι εργαζόµενοι που είναι εκτός

διαδικασίας και δεν µπορούν να είναι πλέον έρµαια των εργοδο-
τών και στους µισθούς και σε όλα. Πρέπει να υπάρξει νοµοθετική
ρύθµιση, προκειµένου να έχουµε αναστολή και παράταση των
συλλογικών συµβάσεων εργασίας που έληξε η διάρκειά τους,
προκειµένου να επέλθει η νοµιµότητα και η κανονικότητα. 

Τέλος, καταγγέλλουµε και εδώ σήµερα τις απολύσεις που έγι-
ναν και από την ΤΡΑΙΝΟΣΕ και από τα ΕΛΤΑ. Στα ΕΛΤΑ ήταν πεν-
τακόσιοι είκοσι εργαζόµενοι µε σύµβαση. Ανανεώθηκε η
σύµβαση των τετρακοσίων πενήντα από αυτούς και έµειναν
εκτός εβδοµήντα εργαζόµενοι, εν µέσω πανδηµίας! 

Στην ΤΡΑΙΝΟΣΕ καταγγέλθηκε η σύµβαση εργασίας για εβδο-
µήντα πέντε εργαζόµενους. Είναι µια εταιρεία η οποία προφανώς
παρέχει δηµόσια υπηρεσία. Ο ιδιωτικός τοµέας απαγορεύεται να
κάνει καταγγελίες συµβάσεων εργασίας. Εκεί γιατί τους κατήγ-
γειλαν τις συµβάσεις εργασίας; Γι’ αυτές τις περιπτώσεις και της
συλλογικής σύµβασης εργασίας και για την ΤΡΑΙΝΟΣΕ και για
την «RYANAIR» θα καταθέσω στα Πρακτικά τα σχετικά έγγραφα
και από τη ΓΣΕΕ και από την Πανελλήνια Οµοσπονδία Σιδηρο-
δροµικών.

Κυρία Υπουργέ, επαναλαµβάνω ότι εµείς καταθέσαµε συγκε-
κριµένες προτάσεις γιατί ζητάµε την επιδότηση της εργασίας και
όχι την επιδότηση της ανεργίας. Αυτό είναι το µείζον και ως προς
αυτό πρέπει η πολιτική της Κυβέρνησης να µεταρρυθµιστεί. Δεν
µπορεί να συνεχίσουµε να λέµε ότι επιδοτούµε την ανεργία. Πρέ-
πει να επιδοτήσουµε την εργασία. Και οι συγκεκριµένες προτά-
σεις που το Κίνηµα Αλλαγής, στοχευµένα, πολύ αιτιολογηµένα
και κοστολογηµένα, κατέθεσε και έχει δηµοσιοποιήσει πρέπει να
ληφθούν άµεσα υπ’ όψιν προκειµένου να µείνουν και η κοινωνία
και η οικονοµία όρθιες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-
δελφε. 

Θα έχω την ίδια ανοχή και µε την κυρία Υπουργό, ώστε να έχει
τον ίδιο χρόνο για να απαντήσει. Όµως, κύριοι συνάδελφοι, είναι
η τελευταία φορά που ξεπερνάµε κατά τόσο πολύ τον χρόνο µας. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ. 
Πολλές ερωτήσεις και πάλι. Θα προσπαθήσω να απαντήσω σε

όσες περισσότερες µπορώ και ευτυχώς το Κοινοβούλιο είναι εδώ
για να καταθέσετε και άλλες και να είµαστε και πάλι εδώ για να
απαντήσουµε. 

Κάποια ζητήµατα θα ήθελα να θίξω, γιατί θεωρώ ότι είναι ση-
µαντικό να ειπωθούν όχι µόνο στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά
και σε όσους συµπολίτες µας αυτή τη στιγµή ή εκ των υστέρων
µπορεί να µας παρακολουθούν. 

Ως προς την απονοµή των εκκρεµών συντάξεων, θέλω να πω
τα εξής. Είναι απόλυτη προτεραιότητα του Υπουργείου Εργασίας
η απονοµή των εκκρεµών συντάξεων, γιατί καταλαβαίνουµε ότι
είναι ένα πρόβληµα το οποίο χρονίζει και πρέπει άµεσα, ακόµα
και µέσα στην πανδηµία, να αντιµετωπίσουµε. 

Ο Υπουργός, ο κ. Βρούτσης, έκανε µια µεγάλη ανακοίνωση ότι
1η Ιουνίου ξεκινάει η απονοµή του ενός τρίτου όλων των συντά-
ξεων αυτόµατα µέσα από τον e-ΕΦΚΑ. Αυτές ποιες είναι; Είναι,
κυρίως, συντάξεις χηρείας και πολλές από τις συντάξεις του
ΟΓΑ. Αυτό τι σηµαίνει; Ότι το 1/3 το οποίο θα δίνεται απολύτως
αυτόµατα από εδώ και στο εξής, θα απελευθερώνει τα χέρια των
εργαζοµένων του ΕΦΚΑ, έτσι ώστε επιτέλους να µπορέσουν να
επεξεργαστούν τις εκκρεµείς συντάξεις. Οπότε από 1η Ιουνίου
το υπηρεσιακό προσωπικό του ΕΦΚΑ θα είναι αναπτερωµένο και
θα µπορεί να επεξεργάζεται πολύ καλύτερα τις εκκρεµείς συν-
τάξεις και να αρχίζουµε δυναµικά να λύνουµε το πρόβληµα πολ-
λών ετών.

Στο κοµµάτι της λίστας των πληττόµενων επιχειρήσεων, όπως
είπε και ο Υπουργός πριν, η κατάσταση δεν είναι στατική. Ακούω
και ακούω µε καλή πρόθεση και καταλαβαίνω τη σηµείωσή σας
ως προς τους εργαζόµενους σε µίνι µάρκετ τουριστικών περιο-
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χών. Υπάρχουν τουριστικές περιοχές ειδικά σε νησιά, παραδείγ-
µατος χάριν, στο Ιόνιο, στο νότιο Αιγαίο που το µεγαλύτερο κοµ-
µάτι της οικονοµικής τους δραστηριότητας είναι από τον
τουρισµό. Οπότε το ακούµε. Η λίστα αυτή είναι µία λίστα η οποία
διευρύνεται σχεδόν καθηµερινά. Το µεταφέρω και εγώ και κοι-
τάµε πώς πάµε.

Το θέµα ως προς τις επιτροπές ΚΕΠΑ και την απονοµή συντά-
ξεων -είτε συντάξεων είτε επιδοµάτων- στους συνανθρώπους
µας µε αναπηρία, πιάνει αν θέλετε και ιδιαίτερα το δικό µου κοµ-
µάτι κοινωνικής πολιτικής. Εκεί υπάρχουν δύο πράγµατα. 

Το πρώτο είναι η αυτόµατη παράταση η οποία κάναµε όσων
χρειάζονταν να περάσουν από επιτροπές ΚΕΠΑ, ώστε να συνε-
χίσουν να παίρνουν συντάξεις και επιδόµατα αναπηρίας. Τι κά-
ναµε εκεί; Νοµοθετήσαµε µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
ότι για όσους έπρεπε να περάσουν, αυτόµατα παρατείνεται το
επίδοµα ή η σύνταξή τους, γιατί καταλαβαίνουµε ότι οι συνθήκες
είναι διαφορετικές και δεν χρειάζεται να τους αναγκάσουµε.

Το δεύτερο σκέλος, που το θίξατε και είναι εξίσου σηµαντικό,
είναι τι γίνεται µε όσους θα περνούσαν τώρα, δηλαδή όσους δεν
παίρνουν κάποιο επίδοµα ή σύνταξη αναπηρίας, αλλά έχουν ή
προέκυψε µια αναπηρία σε αυτούς και πρέπει να το πάρουν. 

Επειδή οι υγειονοµικές συνθήκες δεν επιτρέπουν να γίνει επι-
τροπή ΚΕΠΑ και να υπάρξει οποιαδήποτε συγχρώτιση κόσµου,
αυτό που γίνεται είναι να λειτουργεί ηλεκτρονικό πρωτόκολλο
για τις αιτήσεις τους, οπότε και δεν χάνουν τη σειρά τους και θα
τα πάρουν τα χρήµατα -το επίδοµα ή τη σύνταξη- αναδροµικά.
Αναγνωρίζουµε ότι χρειάζονται τα χρήµατα αυτά, αλλά από την
άλλη κάνουµε ό,τι µπορούµε. Προσπάθησα και απάντησα στο
κοµµάτι της αναπηρίας. 

Θα έρθω στο δεύτερο ερώτηµα που έχετε καταθέσει. Ως προς
το πρώτο σκέλος, θυµίζω τον ν.1876 του 1990, όπως ισχύει, σύµ-
φωνα µε τον οποίο οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας δε-
σµεύουν τους εργαζόµενους και εργοδότες που είναι µέλη των
συµβαλλοµένων συνδικαλιστικών οργάνων του κλάδου ή του
επαγγέλµατος εντός του τοπικού, επαγγελµατικού και χρονικού
πεδίου τους. 

Αν µια σύµβαση κηρυχθεί γενικώς υποχρεωτική, µε απόφαση
του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, τότε ισχύει
και για εργοδότες και µισθωτούς, οι οποίοι δεν είναι µέλη των
συµβαλλόµενων οργανώσεων, όµως υπάγονται στο πεδίο
ισχύος. Τέλος, εφόσον ο εργοδότης δεσµεύεται από επιχειρη-
σιακή συλλογική σύµβαση εργασίας, οι κανονιστικοί όροι της
ισχύουν υποχρεωτικά και στις εργασιακές σχέσεις όλων των ερ-
γαζοµένων που απασχολούνται από τον εν λόγω εργοδότη.

Ποια είναι η κατάσταση σήµερα; Θα καταθέσω και τα σχετικά
στοιχεία. 

Σήµερα βρίσκονται σε ισχύ τριάντα µια συλλογικές συµβάσεις
εργασίας εθνικής ή τοπικής εµβέλειας εκ των οποίων µια εθνική-
γενική συλλογική σύµβαση εργασίας, δεκαέξι κλαδικές, δεκα-
τρείς οµοιοεπαγγελµατικές. Τέσσερις εξ αυτών διανύουν την
τρίµηνη παράταση ισχύος τους και έξι έχουν κηρυχθεί υποχρε-
ωτικές. Επιπρόσθετα είναι σε ισχύ τετρακόσιες δυο υπηρεσιακές
συλλογικές συµβάσεις εργασίας εκ των οποίων οι σαράντα τρεις

βρίσκονται σε παράταση ισχύος. Προς διευκόλυνση θέτουµε στη
διάθεσή σας τον αναλυτικό πίνακα µε τις συλλογικές ρυθµίσεις
που ισχύουν σήµερα µε ηµεροµηνία 28/4.

Είναι αυτονόητο, θέλω όµως να το τονίσω ξανά, ότι οι όροι των
εν ισχύ συλλογικών ρυθµίσεων εφαρµόζονται απαρέγκλιτα. 

Τέλος, σχετικά µε το πρόγραµµα του κοινωνικού τουρισµού
της περιόδου 2019 και 2020, µε απόφαση του διοικητή του ΟΑΕΔ
στις 6 Απριλίου, παρατάθηκε η ισχύς εκατόν δεκατριών χιλιάδων
επιταγών δικαιούχων και ωφελουµένων των οποίων δεν είχε γίνει
χρήση. Η παράταση αυτή ισχύει για διάστηµα ισόχρονο µε τη
διάρκεια των περιοριστικών µέτρων. Παράλληλα έχει ήδη εκδο-
θεί µε σχετική ΚΥΑ και το πρόγραµµα της περιόδου 2020 - 2021
στην οποία προσδιορίζονται οι δικαιούχοι και οι ωφελούµενοι της
παροχής καθώς και η δαπάνη της επιδότησης ενώ αναµένεται
προσεχώς η έκδοση και της σχετικής δηµόσιας πρόσκλησης.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και  Πρακτικών της Βουλής)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Αν µου επιτρέπετε, κυρία Πρόεδρε,
θέλω για ένα λεπτό να πω κάτι στην κυρία Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Αν σας το επιτρέπει η
κυρία Υπουργός, έχετε τον λόγο.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µιλάω για τις συλλογικές συµβάσεις που

έλυσε η ισχύς τους αλλά έληξε και το τρίµηνο. Δεν υπάρχει, λοι-
πόν, τίποτα. Δεν υπάρχει καµµία προστασία. Δεν υπάρχει συλλο-
γική σύµβαση. Γι’ αυτές µιλάω, κυρία Υπουργέ. Τις γνωρίζει το
Υπουργείο. Η ΓΣΕΕ έχει στείλει σχετικό υπόµνηµα. Το κατέθεσα
και στα Πρακτικά. Αυτό είναι το θέµα. Τα άλλα, πράγµατι, είναι
αυτά που λέτε. Όµως γι’ αυτούς που έχει λήξει και το τρίµηνο
της παράτασης δεν υπάρχει τίποτα. Είναι έρµαια. Αυτό παρακα-
λούµε πολύ να το δει το Υπουργείο έστω και αναδροµικά. Αυτό
ήταν το νόηµα της ερώτησης. Χάνουν δικαιώµατα. Αυτό το αντι-
λαµβάνεστε όλοι.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Με τη συναίνεση του Σώ-

µατος και ώρα 12.07’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα Πέµ-
πτη 30 Απριλίου 2020 και ώρα 10:00,’ µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: συζήτηση, κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού
κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανο-
νισµού της Βουλής, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


